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Dosežki TOZD v letu 1978 EL/KN
#  TOZD — Smuči:

Pisali  sm o že, da je bil 
količ insk i plan smuči v letu  
1978 dosežen  97,40 %, do-  
čim je  bil prodajani plan  
presežen za 44,55 % in to za 
17,78% v izvozu ter 96,25 % 
na dom ačem  trgu. To pa 
pomeni, da sm o izdelali  
v iš jek va li te tn e  smuči od 
planiranih  in še to, da se v 
to realizacijo poleg  sm uči  
šteje tudi trgovsk o  blago,  
sm učarsk e  vezi, sm učarske  
palice, maža za smuči,  
očala  itd.

Pri tem sm o srednje 
evropske ,  am er iške  in dru
ge naše  stare kupce n ek ako  
zadovoljil i ,  dočim  vse  o s ta 
le, ki jih  ni malo pa le del
no. Prav  tako je smuči za 
d om ače tržišče zelo pri
m anjkovalo .  J asn i  so nam  
vzroki za tako  stanje. Z iz 
vozom  si ustvarjam o d ev iz 
na sredstva ,  s katerim i p o 
krivam o uvoz m ater ia lov  
trenutno ne sam o za smuči,  
tem več za vse  naše  potrebe.  
Porast  naročil  smuči na d o 
mačem tržišču je  sk o k ov it  
iz leta v leto, tako da bo v

dveh , treh letih presegel  
200.000 parov letno. V n a 
slednjih letih, do o lim piade  
v Sarajevu  1984 pa bo ta 
porast  še večji.  T ega  se  
dobro zavedam o, zato smo  
nujno morali v in vest ic ije  
in v kooperacijo ,  (Elan,  
Brnca, Haparanda, Pod-  
preska), da bomo tem pred
v idevanjem  kos, kajti težko  
je  najti kupce, lažje jih je  
izgubiti. C ene naših  smuči  
zunaj so med najvišjimi.  
T ak o računam o, da bo do 
leta 1980 odpravljen  razko
rak med ponudbo in po
vpraševanjem . Prišli pa bo
do časi,  ko ne bomo imeli 
vedno take sreče  z vrhun 
skimi tek m ova lc i  kot je 
Stenm ark ,  Križaj in drugi,  
ki nam m n ogo  pripomorejo  
k renomeju in p ovp r a šev a 
nju, čeprav  tudi na tem  
področju delam o in te n z iv 
no naprej. T ak ra t  pa bo tre 
ba vzeti culo pod roke in te 
naše v iso k e  k apac ite te  tudi 
prodati.  Zato pa že danes  
vem o, da m oram o vzpored 
no za ta ukrep pripraviti

prim erne kadre na področ
ju prodaje, serv isov  in dru
god. Tem eljito  bomo morali  
izpopolniti  tehnologijo  in 
najti izv irne rešitve  p oso 
dabljanja proizvodnje ter 
izkorist it i  v se  notranje re
zerve. Zavedati se m oram o,  
da se po nas zgleduje cela  
Ju gos lav ija ,  saj je  bore  
malo takih  podjetij , da bi z 
lastnim  im enom , z lastn o  
znam ko tako široko in tako  
m očno prodrli na sve to v n a

tržišča. Tako smo še po
sebej izpostavljen i kot pod 
jetje iz soc ia l is t ičn ega  ta 
bora bombardiranju zapad-  
ne konkurence , raznim  
podtikanjem  in o m a lo v a ž e 
vanju.

Tako je naša borba v tej 
brezkom prom isni k on k u 
renci še težja. Res pa je tudi, 
da se nam več ne p osm ehu 
jejo, tem več  računajo na 
nas kot zelo resnega k on 
kurenta.

#  TOZD — Športna orodja:

Rezultat  gospodarjenja v 
preteklem  letu je za d ovo 
ljiv, saj je bil plan prodaje  
presežen za 3,8 %, čeprav  je 
bil 36,4 % postavljen  višje,  
kot  je bila realizacija v letu  
1977 in to le pri 4 — 5% 
višjih cenah. Sam a proiz
vodnja je bila dosežena s 
100, 23 %, to pa je tudi 26 % 
več  kot prejšnje leto. Z 
n ovim i vpeljanim i izdelki  
kot so pregradne stene ,  
p om ične tribune, julan po
di, smo razširili krog po
nudbe pri opremi t e lo v a d 
nic, kar je zelo dobrodošlo  
za nove  ve l ik e  in v e č n a 
m en sk e  d voran e  in šo lsk e  
centre, ki se zadnje čase  
gradijo po vsej Ju goslav ij i .  
Imeli sm o nekaj težav z 
izpadom m ateria la  (sm u 
čarske  palice,  julan), s icer  
bi bili rezultati še boljši.  
D oločen e  proizvode smo  
morali še le  narediti,  saj 
želim o p osebno na sredo 

zem skih  igrah opremljati s 
čim širšo  ponudbo k v a l i 
tetnih  izdelkov na evropski  
ravni. Nadalje so bile v pre
teklem  letu p ovečan e  k apa 
c ite te  konstrukcije  in pred
vsem  m ontažn ih  ekip. O vi
ra za še boljše rezultate so 
premajhni prostori,  tako  v 
d elavn icah  kot v skladišču .  
In ker k ratkoročno ni n i 
kakršnih  m ožnosti  novih  
investic ij ,  bomo morali ta 
širok problem asortim ana  
delno odstopiti  k oop eran 
tom, predvsem  sanke, le 
stve  in drugo. Pogreša li  
sm o tudi višjo stopnjo k o 
ordinacije v notranji o rg a 
nizaciji, ki preprečuje h i 
trejše reševanje  š tev i ln ih  
problem ov. S labšim  rezul
tatom botruje tudi n eza in 
teres iranost  posam ezn ik ov ,  
katerim  m oram o om ogočit i  
spoznanje,  da se bodo v 
večji meri čutili gosp od ar 
je.

Sušenje  p ot isk an ih  spodnjih  ob log  za smuči
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TOZD — Plastika:

D osežek  90,5 % proizvod 
nega plana so povzročili  v 
letu 1978 vel ik i  izostank i od 
dela (13 %). Sam  plan pro
daje pa je bil kljub temu  
presežen  za ca. 8 % brez

b istven ega  povečanja  cen,  
čeprav  je bil za 37 % po
stavljen  višje, kot je  bil d o 
sežen v letu 1977.

Tako v isok i  izostank i n i 
so bili vzrok pogojev dela

Izdelava spustn ic  v sed larsk i delavn ic i



EL/KN Dosežki TOZD v letu 1978
ali poklicn ih  bolezni. Temu  
problem u bo v bodoče treba  
p osvet it i  več pozornosti.  
Sicer  sm o v preteklem  letu  
uspešno  delali na razvoju  
J a h te  S — 707, ki smo jo 
predstavil i  javn ost i  in z njo 
uspeli,  saj sm o jih do konca  
leta izdelali že večje štev ilo  
in tudi prodali.  Precej smo  
se angažira li  tudi v novo,  
m otorno jahto  606, ki jo 
b om o predstavil i  v marcu  
le tošnjega  leta. Ta bo v treh  
izvedbah kot ribiška, dru
žinska in jahta  za križar
jenje. P rav  tako  smo za s ta 
vili n ovo  zvrst,  čoln  kanu,  
ki bo kmalu nared. Pojavlja  
se problem prevečih  m od e 
lov za čo lne ,  kajti nove  kar  
naprej osvajam o, ne opu
ščam o pa nobenih . Nujna  
bo tozadevna se lekcija  in 
odstop  od čo lnov ,  ki n iso

ek o n o m sk o  najbolj prim er
ni. Tudi p rostorske k apa 
c ite te  nam ne dovoljujejo  
p osebno ve l ik e  razširitve,  
k ratkoročn e  invest ic ije  n i 
so predvidene, tako da bo 
p oleg  se lekcije  treba iti v 
k ooperacijsk e  odnose .

Osvojil i  smo tudi n o 
vo zvrst  proizvodnje, j a 
dralna letala.  D ve sta bili 
izdelani na specia lizaciji  v 
Nem čiji,  doma pa je  bilo 
izdelano že tretje letalo.  
P roizvodnja jadralnih  letal 
je ek o n o m sk o  zanim iva,  
ven d ar dosti delikatna  in 
kom plic irana.

Tudi v p lastik i se bo 
treba poglobiti  v študij raz
nih pripom očkov  in orodij,  
da bo rezultat boljši in delo  
bolj m ehaniz irano,  z manj  
fizičnimi napori.

#  TOZD Inštitut:

D e l o  na novem  čolnu 606 v obratu p lastike

Težko je  š tev i lčn o  meriti  
p lansk e  n a loge  inštituta ,  
vendar se ocenjuje, da jih je 
bilo izpeljanih  blizu treh  
četrtin.  Res pa je, da In št i 
tut zadnja leta ne sledi raz
vojnim uspehom  TOZD, če 
prav je posredno pri tem  
soudeležen . Temu pa je 
vzrok pom anjkanje  kadrov  
predvsem  za raziskovalce ,  
teh n o loge  in t iste ,  ki bi bili 
sposobni prevzem ati ob sež 
nejše in od govorn ejše  n a lo 
ge, če bomo hoteli  biti kos  
nalogam  cele  naše  delovne  
organizacije .  Treba bo v 
in št itu t  m nogo  več in v es t i 
rati, predvsem  na področju  
k adrovske  politike. Nujno  
potrebne nam bodo nove  
orig in a lne  rešitve  v brez
kom prom isn i konkurenci  
za obstoj in prosperiteto .

Tudi inštitu t  pogreša  
boljše p ovezave  med d ejav 
nostm i -  TOZD in s lužba 
mi, kar ocenjuje, da je naj
manj tretjino vseh  proble
m ov zaradi preskrom ne k o 
m unikacije  — povezovanja.  
Res je, da so se TOZD v 
zadnjem času  m očno ok re 
pili in napredovali,  kar je  
pripisati in ic iativ i n osilcev  
teh dejavnost i ,  ki so našli  
najboljše rešitve svojih  
problem ov. Obenem pa je  
opaziti,  da spremljajoče  
dejavnosti pri tem ne s le 
dijo v taki meri kot TOZD. 
N aš načrt v letu 1978 je bil

prav go tovo  prem alo re
a len. Želeli  smo več,  kot  
smo zmogli .  Lahko bi ga 
primerjali z našim in v es t i 
cijskim program om , ki ga 
postavljam o kot seznam  
želja in potreb, pri tem pa 
nerealno  ocenjujem o naše  
m ožnosti .  Pripom niti pa 
m oram o, da je inštitut  
opravil v letu 1978 m nogo  
nalog  in zadolž itev  izven  
našega  rednega programa.  
Om em be vredne so po
m em bnejše  realiz irane n a 
loge inštituta ,  kot so:

Kolekcija smuči 1979/80,  
nove na loge  na tehnologiji  
proizvodnje smuči, s istem  
p odsestavov ,  na loga za 
boljše izkoriščanje  lesa ,  ki 
je zaradi podražitve lesa iz
redno pom em bna, osvoj itev  
smuči tipa V ariant,  delo na 
razvoju tek ašk ih ,  sk a k a l 
nih in a lpskih  smuči in tudi 
novih  smuk smuči. Vklju 
čeni smo bili v razvoj čo l 
nov in te lovad nega  orodja,  
kot je  že op isano  pod TOZD  
Plast ik a  in TOZD Športna  
orodja. Pri slednjem  pred
vsem  na orodjih za MIS 
(M editeranske igre). Precej  
nalog  je  bilo opravljen ih  
tudi na področju investic ij ,  
od gradbenih  del do stroj 
nih naprav in orodja. Tudi  
tek m ovaln i  serv is  je op ra 
vil vrsto  pom em bnih  nalog,  
Indok služba pa se je zopet  
kadrovsko  izpopolnila .

#  TOZD Trgovina: ♦  TOZD Vzdrževanje:

Plan prodaje v trgovin i v 
Begunjah  je bil presežen za 
58 %, čeprav  je bil p o s ta v 
ljen višje kot  je bila rea liza 
cija v letu 1977. Tudi v trgo 
vini v Zagrebu je  bil 
presežek  plana zelo v isok ,  
kar za 117 %. Torej oboje  
skupaj predstavlja  kar 70 % 
presežka plana za leto 1978. 
Specif ična  za n aše  trgovine  
je sezon ska  prodaja, saj jo 
je  bilo v preteklem  letu  
dosežen e  kar polovico  v 
zadnjem četrtletju  leta.

P o leg  redne prodaje v 
naši trgovin i v Begunjah,  
gre preko nje tudi prodaja  
art ik lov ,  predvsem  smuči  
vsem  t ist im  s popusti,  uči
teljem, vadite ljem  itd.

Kot s tran ska  d ejavnost  je  
veleprodaja , pod katero  
spadajo naša p red stavn i 
štva. N jihov  produkt pa je 
sestavn i  del prom eta TOZD  
•Ji se ne zajema v prom et  
TOZD — Trgovina .

Nadalje so zastop ane — 
konsignacija ,  konkretno

»POMA« za žičnice . P er
sp ek tive  so velike,  rea li 
z iranih  pa je bilo še le  
m anjše š tev ilo  ponudb, ki 
se v lečejo  na daljša ob dob 
ja. Računali sm o že za pre
tek lo  leto tudi na novo  
trgovino  v Beogradu, v en 
dar zaradi zadržkov pri 
opremi v letu 1978 še  ni p o 
s lovala ,  pač pa bo stek la  
le tos  v začetku  leta.

Velik  problem kot sm o že 
om enili  so izredna sezon 
ska n ihanja, ki j ih  ni moč  
odpraviti ,  pač pa z d o loče 
nimi posegi om ilit i  z razši 
ritvijo asortim an a  v letnih  
m esecih .  Tudi v bodoče bo 
treba računati na in v es t ic i 
jo, saj je  tudi v Zagrebu  
trgovina  m n ogo  prem ajh
na, predvsem  pa je treba  
m isliti  na trgov in o  v S a ra 
jevu, že zaradi
zim ske olim piade ki bo leta  
1984 in tudi sicer, ker je  
B osna  izredni perspektivn i  
potenc ia ln i  kupec.

K skupnim  rezultatom  v 
letu 1978 je svoj delež  
prispevala  tudi TOZD 
Vzdrževanje. Pod vzdrže
vanje pojmujemo ne sam o  
in terven c ijsk e  posege  na 
strojni opremi, e lektro  
opremi in podobno, tem več  
tudi obde lavo  raznih n a 
prav, pripravo strojev in 
orodja. U strezna  in terven 
cija, s trok ovna  usposob lje 
n ost  in iznajdljivost  vzdr
ževa lcev  dostikrat  pripo
morejo, da redna proizvod 
nja nem oteno  teče. K vzdr
ževanju spada še gradbeno  
vzdrževanje,  č is t i lna  s luž
ba, č iščenje  prostorov  in 
okolice ,  ce lo tna  energetika  
in drugo. Energet ika  za 
jem a toplotno  energijo, tri 
vrste  vode, san itarno, h la 
dilno in toplo, komprimi-  
ran zrak in š ib ko-točn e  n a 
prave. N adalje avtopark  in 
zunanji transport.  Š te v i l 
čn ih  rezultatov za vzdrže
vanje ni m oč naštevati ,  saj 
nastopajo kot stroški.  S m a 
tramo, da je vzdrževanje v

letu 1978 svojo  funkcijo  
opravič ilo  in pripom oglo  k 
dobremu p oslovnem u rezul
tatu. T ežave  v TOZD Vzdr
ževanje je  vel ika  h e teroge 
nost,  m nogo  delovnih  mest,  
različni poklici,  različne  
teh nolog ije  dela in pomanj
kanje kadrov ter nagraje 
vanje po delu. T ežave  so  
tudi pri sam oupravljanju,  
ker so delavci  več in om a lo 
kacijsko odsotn i.  Delavci  
vzdrževanja ugotavljajo ,  da 
je v proizvodnji in drugod  
odnos do strojev in naprav  
neprim eren, saj kot tak  
povzroča nešteto  ok var  in 
popravil.  P re ven tivn o  vzdr
ževanje ,  ki je bilo začeto  
preteklo  leto  m oram o d o 
končati ,  urediti tudi nagra 
jevanje  po delu, urediti po 
slovanje  sk lad išča  orodja  
in zašč itn ih  sredstev  in 
perspektivn o  pridobiti
objekt vzdrževanja. Nujna  
so ustrezna ob ratovalna  
navodila  za stroje in napra
ve, v izogib nesrečam  in 
povzročeni škodi.



Prvo jadralno letalo izdelano doma -  na vzletni stezi
V soboto, 3. 2. 1979 je bil na letališču Brnik 
»krst« prvega doma izdelanega 
jadralnega letala DG-100 Elan

Mimi in T on čk a  pri izdelavi m alih  delov

Oblike levega  krila spojeni,  desno  pripravljeno za zap i
ranje

Miha, Franc, D rago in S ta n e  pri izdelavi trupa
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P avel  pri m ontaži  na&ega prvega letala

D G -100
Elan

V oktobrski številki lani smo 
v Naši smučini na široko pisali
o izdelavi prvih dveh jadralnih 
letal DG-100 v Bruchsalu iz
ključno z našimi delavci na 
izpopolnjevanju v Nemčiji. Pi
sali smo tudi o uspešnem po
skusnem poletu in objavili, da 
bomo v kratkem videli tudi 
prvo jadra lno  letalo izdelano 
doma, na Fortuni in na dom a
čem letališču.

To se je zgodilo v soboto, 
3.2.1979, svečano, ob prisot
nosti novinarjev in strokov
njakov na tem področju.

Ne moremo mimo, da ne bi 
še enkrat pohvalili naše fante 
za izreden dosežek oh popol
noma samostojni izdelavi ja
dralnega letala, brez tuje 
pomoči, s trokovno in kvalite t 
no obenem.

S tem dogodkom nam je od
prta pot za kontinuirano izde
lavo jadralnih letal, za katere 
je veliko zanimanja doma in 
v tujini in za katere je tržišče 
zelo sprejemljivo.

Enega od bodočih naših ja
dralnih letal bomo imeli ka 
sneje na vpogled in v uporabi 
na letališču v Lescah.



Tudi kabina  dobiva k ončn i  izg led

Prvo dom a izdelano le ta lo  kaže svojo  obliko

Oh sodelovanju s finsko fir
mo KORPIVAARA bo TOZD 
— PLASTIKA vključila v le
tošnji program proizvodnje 
nov izdelek — kanu čoln. P ra 
vijo, da bo proizvodnja stekla 
že marca in da bo letos izde-

Kanu-
novost
v
TOZD Plastika
lanih 200 kom. Cena novemu 
kanu čolnu bo blizu enega mi
lijona starih dinarjev.

T a  čoln bo namenjen re
kreaciji na mirnih vodah, jeze
rih in rekah.

V Brnci so začeli...
V ponedeljek, 15. januar

ja 1979 so v Brnci zapeli 
prvi stroji,  pričeli  so s 
p osku sno  proizvodnjo poli-  
uretan smuči, čeprav bo 
uradna o tvor itev  predvido 
ma šele  kasneje.

N ekaj dn i pred tem smo se 
pogovarjali v Elanu z njiho
vimi mojstri in prvimi delavci, 
ki so bili pri nas na praksi. V 
program prakse je  bila vklju
čena tudi informacija o Elanu 
in našem samoupravnem si
stemu ter nalogi družbenih 
organizacij, da bi se bolje 
spoznali in razumeli, saj nas 
zdaj vežejo trdne vezi sodelo
vanja na področju proizvod
nje smuči.

Delavcem iz Brnce je  bil 
prikazan ves Elanov razvoj in 
njegovo mesto v svetu, no
tranja organiziranost in do
sežki ter stanje družbenega 
standarda. V drugem delu pa 
vloga in pomen samoupravlja
nja ter delo družbenopoli
tičnih organizacij, ZK, sindi
kata in mladine, kot že rečeno 
z namenom boljšega spozna
vanja med seboj, ne pa želje 
vsiljevanja našega režima.

Zanimanje za ta razgovor je  
bilo pri prisotnih izredno ve
liko, saj so zastavili tudi vrsto 
vprašanj, ki zadevajo njih v 
sklopu Elana. Predvsem so se 
zanimali za način dela pri 
njih, družbeni prehrani, leto
vanje na moriu, prevoz na de

lo, otroško varstvo, sodelo
vanje na športnem področju in 
drugo. Skupno smo ugotovili, 
da bo treba medsebojno ure
diti še mnogo zadev, v zado
voljstvo vseh. Postavili so 
vprašanja, zakaj se je  Elan 
razširil prav v Brnci, ker ta 
vprašanja njim postavljajo 
domačini in kako se bo Brnca 
razvijala naprej. Na vsa 
vprašanja so dobili zadovolji
ve odgovore. Na tem sestanku 
so se prvič srečali delavci z 
mojstri, katere jim  je  po vrsti 
predstavil obratovodja tov. 
Mošic. Delavci pa novih obra
tov v Brnci še niso videli od 
znotraj, pravijo, da se bodo 
pustili s tem presenetiti.

Po zaključku razgovorov, ki 
jih  je  vodil ing. Jerala, ki je  
strokovno odgovoren za teh
nologijo in opremo v Brnci, še 
org. informiranja in samo
upravljanja Slavko Knafelj, 
sekretar OO ZK Elan, Miran 
Vidic, član IO KOOS Pavel 
Triplat in pred s. DS TOZD 
Smuči, Jože Urh, so vsi navzo
či i)dšli na majhen prigrizek 
na Crnivc.

Ob sproščenem razgovoru, 
je  bilo pri vseh čutiti odgovor
nost, ki jo  imajo pred sabo in 
voljo do dela ter željo, da bi 
jim  delo v Brnci dobro steklo 
in da bi izdelali čim več kvali
tetnih smuči.

Slavko Knafelj 
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Sem inar o tekašk i oprem i za s loven sk e  trgovce

_ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ Trgovci o teku na smučeh
Tovarna ELAN je v sodelo

vanju s trgovskim podjetjem 
Slovenijašport organizirala že 
drugo sezono seminar na Po
kljuki za vse trgovce Športnih 
trgovin v Sloveniji. Seminar je 
bil namenjen izključno samo 
spoznavanju  tekaške opreme 
in tekom na smučeh.

K uspešni izvedbi seminarja 
so nam tako kot v pretekli se
zoni pripomogli tudi naslednji 
soorganizatorji: »Alpina« Žiri, 
»Pletenina« L jubljana in 
»Planika« iz Kranja.

Prvotno je bila predvidena 
izvedba sem inarja  novembra 
ali decembra 1978. leta, vendar 
so v tem času vsi trgovci n a j 
bolj obremenjeni, ker so to 
najbolj prodajni meseci v letu. 
Bili smo primorani vso organi
zacijo preložiti v januar ,  ven
dar  pa nujno še pred šolske 
počitnice, zaradi preobreme
njenosti hotelskih zmogljivosti 
v času počitnic.

No, tudi ta čas, to  je bilo 11. 
in 12. januar ja ,  nismo preveč 
srečno izbrali. Ponoči je za
padlo kar precej snega in tudi 
prvi dan ob odhodu na Poklju
ko je kar dobro medlo. Obilen 
sneg nam jo je zadnji hip kar 
dobro zagodel. Z velikimi teža 
vami smo se seveda z nekaj za 
mude le nekako prikopali do 
»Šport hotela« na Pokljuki. 
Zanimivo je, da so zaradi iz
redno slabe ceste imeli kar 
štirje udeleženci karambol na

poti do Pokljuke. No, na srečo 
brez kakih težjih posledic, ven
dar  sta se dva vseeno morala 
vrniti z razbitimi avtomobili 
nazaj domov in zanje je bilo 
seveda tudi seminarja konec. 
P roti pričakovanju pa se je 
kljub zelo slabim vremenskim 
razmeram zbralo izredno veli
ko udeležencev.

Namen seminarja je bil kar 
najbo lje  spoznati  trgovce o 
kompletni opremi za tekače na 
smučeh. Napredek od lanskega 
leta je očitno zelo velik. T o  se 
najbolje izraža pri izredno po
večani prodaji tovrstne opre
me. V tej sezoni moramo pri
znati , da na povečano porabo 
vplivajo in pripomorejo še 
mnogi drugi činitelji, vendar 
mislimo, da je osnovno zain te
resirati za ta  šport tiste, ki to 
blago naročajo in oskrbujejo 
končnega potrošnika. Kolekci
ja tekaških smuči je tako širo
ka, da mora prodajalec znati 
ponuditi kupcu primerno 
smučko. T u  so še čevlji, vezi, 
palice, tekaški dres, rokavice 
in perilo. Še mnogo več kot o 
mazanju alpskih smuči je po
trebno vedati o mazanju teka
ških smuči. Saj mnogokrat 
radi slišimo, da tekači za svoj 
neuspeh uporabljajo opraviči
lo, češ da so se zamazali,  od
nosno so napačno namazali. 
Vsemu temu je  bil namenjen 
seminar prvega dne. Drugi dan 
pa je  bila seveda praktična 
preizkušnja na snegu. T o  je 
pravzaprav tisti najzanimivej
ši del. Tu  je seveda pomemb
no, kdo bo koga prehitel.
O tem se potem govori še zelo 
dolgo in posebno tistega, ki 
pride zadnji na cilj, si še dolgo 
zapomnijo.

Nekaj podobnega se dogaja 
na vseh maratonih ,  ki jih vse 
več organizirajo po Sloveniji. 
Malo za šalo, malo za res in

v prijetnem prijateljskem sre
čanju se izgladijo prenekatera 
trenja in nesporazumi, ki tako 
ali drugače nastanejo preko 
leta.

Zahvaljujoč raznim organi
zacijam in številnim akcijam 
v raznih oblikah bi lahko rekli, 
da je prodaja tovrstne opreme 
na področju Slovenije stekla. 
Sedaj smo na vrsti mi, da za
gotovimo zadostne količine te

Naš zastopnik za BIH tov. 
Dejan Gašič je  organiziral 
v Klanu sestanek z učitelji 
smučanja iz Srbije. T a  sesta 
nek je bil 10. 1. 1979, na ka te 
rem jim je dipl. ing. Andrej 
Robič razložil sestavo smuči, 
izbor smuči in drugo. Na za-

opreme. Zavedati se moramo, 
da prodane količine niso več 
tako majhne, da bi nas nasled
nja sezona doletela nepriprav
ljene. Lahko bi trdili, da im a
mo dovolj trgovcev po Slove
niji pripravljenih in usposob
ljenih, da bodo znali ponudit i 
in preskrbeti pravilno opremo.

Predstavnik za SRS
Tine Bertoncelj

ključku so si ogledali tudi 
smuči v proizvodnji.

Naslednji dan, 17. 1. 1979, so 
se razgovori nadaljevali v 
Kranjski gori, kjer je sodeloval 
tudi dir. TOZD — Smuči, tov. 
Vinko Bogataj,  praktično pa 
so smuči preizkusili tudi na 
snegu. a  D _

U čite lji  sm učanja  iz Srbije v Elanu

Smučarski učitelji iz Srbije 
v Elanu

Naši 
na dupljanskem maratonu

Novice ]

Med tek ači  na dupljanskem  m aratonu  je sod e lova lo  tudi 
precej nadih (E lanovih)  tek ačev

SUD DEUTSCHE  
ZEITUNG, 2. 12. 1978

— Svetovna prodaja smuči 
je znašala lansko leto 9,5 Mio 
parov, kapaciteta pa 10,8 Mio 
parov. Vse tovarne smuči pa 
večajo obseg proizvodnje. Do 
leta 1980 se računa za 2,450.000 
parov povečane proizvodnje.

ŠPORT + MODE, 12/78
— Leta 1980 naj bi bilo 

30 Mio smučarskih tekačev na 
svetu.

V zadnjih petih letih se je 
količinska prodaja tekaških 
smuči »ELAN« povečala za 
7,59-krat, prodaja vseh 
»ELAN« smuči pa za 2,81-krat.

»DELO« -  8. 1. 1979
V Sloveniji je  po približni

oceni 10.000 smučarskih 
čev in rekreativcev.

teka-

V letu 1979 je pred v id e 
nih v svetu:

30 sejmov in razstav — 
COLNARSTVO

4 sejmi in razstave — H I 
DRAVLIKA IN P N E V M A 
TIKA

18 sejmov in razstav — LES 
IN LESNOOBDELOVALNI 
STR O JI

7 sejmov in razstav — R E 
KLAMA

39 sejmov in razstav — 
Š P O R T  IN Š P O R T N I A R 
TIK LI

5 sejmov in razstav — 
U M E T N E  MASE



ZOI Sarajevo 1984
Razgovori s predstavniki 
Organizacijskega komiteja za izvedbo ZOI 
Sarajevo 1984

Udeleženci razgovora:
Ahmed Karabegovič, gene

ralni sekre tar  OK, Dolfe 
Vojsk, dr. A leksandar Trum ič,  
nam estnik  sektr. OK

Tov. Krabegovič je uvodo
ma na k ra tko  povzel dispozi
cije za organizacijo ZOI 84, 
kot jih  je podal že na p lenar 
nem zasedanju bosanskih in 
slovenskih gospodarstvenikov 
na GZ BiH. Ponovno je po
udaril,  da je  mesto Sarajevo 
odprto za vse, ki imajo željo in 
interes sodelovati v pripravah 
in pri izvedbi ZOI 84. Pri tem 
je  zopet ponovil obžalovanje, 
da so predstavniki iz SRS do- 
sedaj zavzeli do ZOI v S a ra 
jevu neaktivno stališče, in so s 
svojimi interpelacijami v bi
s tvu izrazili negativni odnos 
do pridobljene kandidature .

1. SHEMA

Pojasnjena je  bila na to  she
ma organizacijskega komiteja 
XIV. ZOI Sarajevo 1984. Ta 
velja, dokler ne bo podpisan 
družbeni dogovor na jugoslo
vanskem nivoju, ko bo imeno
van jugoslovanski OK.

Odbor za izgradnjo in te h 
nologijo ima za nalogo koordi
nacijo in vodenje vseh investi
cij v zvezi z izvedbo ZOI.

Od novega le ta naprej bodo 
delovale naslednje profesio
nalne skupine:

— sekre tar ia t  sekre taria ta
— sekretar ji  odborov in 

pododbori:
— marketing
— p la n iran je  in izgradnja 

objektov
— tehnologija izvedbe
— pododbor za zveze z 

MOK.
Po p r ičakovan ju  planirajo 

v letu 1984 1800 -  2000 profe
sionalnih delavcev te r  pri sami 
izvedbi 25 — 30.000 izvajalcev 
in funkcionarjev za časa OI, 
kar  je  na  ravni dosedanjih  
izvedb OI.

Po organizacijskem principu 
jim bo kot model pretežno slu 
žil tip OI Grenohle — Franci
ja, m anj Innsbruck  — Avstri
ja ,  čeprav je  konfigurativno 
drugi sličnejši.

V decembru 1978 so bili 
sprejeti  programi dela vseh od
borov za le to 1979, ko bi naj 
odbori začeli delati v jugoslo
vanskem okviru. V tej pove
zavi je predlaganih v odbore 
precej imen iz SRS.

2 D O S E D A N JE  DELO

Izde lana  je  globalna kon
cepcija izvedbe in urbanistične 
zasnove ZOI, data j l i  so v delu. 
Vse investic ije  bodo morale 
biti kompatibilne s to koncep
cijo oziroma prostorskim pla
nom, sicer ne pridejo v obrav
navo. D e ta j ln a  kom ponen ta  
razdelave bo tekla v možni po
vezavi z drugimi p ro jek tan t 
skimi hišami razen za stadion, 
ki je s tva r  njih samih.

V oktobru — novembru je 
bil izdelan predlog družbenega 
dogovora in valorizacija celot
nega projekta, v katerem so 
sodelovali med drugim tudi 
predsednik odbora za m a te 
rialno f inančna vprašanja, ki 
je  guverner NB BiH.

Takoj po pridobitvi izvedbe 
ZOI so dobili ogromno vseh 
mogočih ponudb  iz inozem
stva, /.ato so postavili nasproti 
temu neke principe selekcije in 
bar ie ro  (»gromobran« protiv 
ekonomske invazije — tov. 
Karabegovič).

Od večjih grupacij  so že bili 
in ponujali svoje usluge:

— Švicarska gospodarska 
delegacija in še posebej gene
ralni konzul takoj po odločitvi 
za Sarajevo

— F rancoska  d ržavna  go
spodarska delegacija

— Švedska gospodarska de
legacija

V lanskem letu smo na 
pobudo glavnega direktorja 
izvedli obširno izobraževanje 
članov delavskih svetov, čla 
nov vseh komisij delavskih 
svetov, vodilnih delavcev in 
sicer iz najrazličnejših pod
ročij, ki so zvezana z našim 
vsakdanjim samoupravnim 
življenjem. O bravnavane teme 
so bile zelo pestre, zajemale pa 
so naslednja področja:

— neposredno odločanje 
delavcev,

— disciplinska odgovornost 
delavcev,

— delitev skupnega prihod
ka, dohodka in čistega dohod 
ka,

— uporaba del sredstev za 
s tanovanjsko gradnjo,

— obveščanje delavcev,
— izobraževanje delavcev 

ob delu, štipendiranje,
— sistem delitve OD v 

delovni organizaciji,
— delovna tehnologija,
— ekonomski odnosi med 

TOZD.
Posamezne teme so bile za 

ključene v enem predavanju, 
ki je  tra ja lo  približno 1 uro, po 
končanem predavanju  pa je  
bila omogočena splošna raz
prava o materij i,  predavatelj 
pa je odgovarjal tudi na vpra
šanja posameznih delavcev.

P redavanja  so bila v popol
danskem času, to  je izven de 
lovnega časa, na žalost pa mo
ramo zaradi tega ugotoviti, da 
je  bila udeležba sorazmerno 
slaba, čeprav so bili vsi vab 
ljeni s pismenim vabilom, raz 
pored predavanj pa je bil izro
čen za daljše razdobje vnaprej,  
tako, da je vsak lahko pred
videl svojo prisotnost in si za 
ta čas rezerviral čas. Od skup
no 95 vabljenih se je preda-

— Avstr ijsk i u radn i pred
stavniki v S F R J

— mnogo svetovnih bank 
ponuja sredstva.

3. ELEMENTI PO N U D B E  
ZA SOD ELO VANJE

Vse dosedanje in prihodnje 
delegacije usmerjajo na princi
pe, posameznike odklanjajo 
z naslednjimi principi:

Ponudba mora biti komplet
na in naj obsega:

— vsebina
1. knovv-hovv usluge na ni

voju p lan iran ja  in pro jek t ira 
nja izvedbe

2. dobava opreme
3. konstrukcija  financiranja
— način dogovarjanja
1. Nivo republiških gospo

darskih zbornic
2. obe mesti Sa-Lj
3. obe športni zvezi republik
Zaželeno je, da bi SR S poda

la globalno ponudbo s pregle
dom možnosti,  ki jih SR S po
nuja, zlasti na

1. opremi športnih objektov
2. opremi spremljajočih ob

jektov
3. f inanciranju projektov
— Proizvajalci izdelkov za 

široko potrošnjo  naj bi ponu 
dili specialne izdelke, opremo, 
design itd. za olimpiado.

vanj udeleževalo od največ 32 
delavcev do na jm an j  19 delav
cev. Povprečno je  bilo prisot
nih na predavanju  2(5 delav 
cev. Zlasti zanimivo je, da je 
bilo na jm an j prisotnih delav
cev (19) na predavanju, ki je  
obravnavalo sistem delitve 
OD. Iz številk samih pa izhaja, 
da tudi druga predavanja niso 
bila deležna kakšne posebne 
pozornosti vabljenih, kar  zelo 
ja sno  kaže na stopnjo naše 
pripravljenosti žrtvovati nekaj 
časa ne samo za redna 
opravila na delu, ampak tudi 
za širše in poglobljeno sezna
n jan je  s področij,  ki jih urejajo 
posamezni samoupravni sploš
ni akti in ki jih moramo 
poznati, če hočemo uresniče
vati naše sam oupravne pravi
ce in obveznosti. T aka  s i tu a 
cija nam vsekakor lahko 
vzbuja zaskrbljenost,  saj je 
jasno, da sam ouprav ljan je  ne 
more podpirati zgolj ozek krog 
tistih delavcev h katerim to 
spada v njihovo delovno dolž
nost, am pak je to  naloga nas 
vseh. V vsakdanjem življenju 
pri delu v delovni organizaciji

— Združeno delo ima mož
nost kandidature  za izgradnjo 
blagovne hiše, turističnega n a 
selja in prodajne mreže. Pri 
tem bi bilo potrebno uporabiti 
formule za izgradnjo Jad rana .
V tem sklopu je pomemben in 
teres tako K om pasa kot Ine- 
xa (zračne linije).

— Izredno pomembna bo 
izgradnja uslužnih servisov 
(od bencinskih črpalk itd.).

— Posebej se morajo proiz
vajalci iz SRS  dogovoriti, kak 
šen bo njihov nas top in tret- 
man, koder so zastopniki in 
proizvajalci tu je  opreme in 
v kateri smeri je ta  oportuno 
povezovati.

— Vsekakor bodo imeli n a j 
več možnosti  proizvajalci,  ki 
snujejo proizvodnjo v BiH ali 
sodelovanje z bosansko indu 
strijo.

4. KO NSTRUKCIJA  
FIN ANCIRANJA

Za športne objekte v vred
nosti  157 mrd. S din bodo 
predlagali tole konstrukcijo:

1 /3  igre na srečo 
1/3 republika BiH
1 /3  mesto Sarajevo.

smo vsak t renu tek  pripravljeni 
kritizirati  to  ali ono, pri iz
obraževanju pa večina vablje
nih sploh ni hotela sodelovati. 
Največkrat že kar  vnaprej od
klanjamo posamezne predloge 
in rešitve ali kritiziramo (za 
vogalom), ne spuščamo pa se v 
odkrito soočanje s sam ouprav 
nimi problemi, brez katerih 
danes ni noben TOZD v naši 
delovni organizaciji. Zadeva je 
toliko bolj zaskrbljujoča, ker 
v novi obliki organiziranosti (6 
TOZD in 1 delovna skupnost) 
moramo bistveno povečati t u 
di krog delavcev, ki bodo 
tvorno sodelovali pri organizi
ranju tako naših proizvodnih 
kot tudi sam oupravnih  obvez
nosti.

Nad takim s tan jem  bi se 
vsekakor morali zamisliti, zla
sti pa je naloga sindikata in 
družbeno-političnih organiza
cij (OO ZKS, ZSMS), da temu 
vprašanju posveti v bodoče 
večjo pozornost.  Le dobra 
informiranost in seznanjanje  
z določbami samoupravnih 
splošnih aktov je  predpogoj za 
uspešno samoupravljanje .

Blaž Jakopič

Š t . P r i l a t k  i n  la « 1 2 3 4 5 17 6 9 10 11 12 13 14 15 T n %

1. DRAGAN 1 /2 1 0 1 1 0 1 1 1 •

2 - LANGUS 1 /2 •Sr 1 0 1 1 1 /2 1 1 1 1 fl i i

3 . VREČKO 0 0 0 1 1 1 1 1 1 1 7 IV.

*. POTOČNIK Z. 1 1 1 > ' 1 1 0 1 1 1 1 9 i .

5 . BILIČ 0 0 0 0 s \ ' 1 /2 0 0 1 1 1 J 1 / 1 VT T.

6 . ZAJC 0 0 0 0 1 /2 1 0 0 1 0 2 1/ > IX

7 . RESMAN F. 1 1 /2 0 1 1 0 1 1 1 0 R 1/ * V.

0. BENEDIČIČ 0 0 0 0 1 1 0 1 1 0 4 VII

9 . BLAŽIČ 0 0 0 0 0 1 0 0 1 0 2 X.

1 0 .
' : . . . . 0 0 0 0 0 0 0 0 0 v \' 0 0

1 1 . JAVH 0 0 0 0 0 1 1 1 1 1 $ 5 VI.

D olfe  VOJSK  

Sam oupravno izobraževanje v  letu 1978

Komaj tretjina vabljenih na izobraževanju



H A / V  v Kranjski gori

V Kranjski gori se S tenm ark  podpisuje na svoj p lakat

V Kranjski gori S tenm ark  med vožnjo

V Kranjski gori S tenm ark  v serv isn i delavnic i

V K ranjski gori Križaj med vrati

V K ranjski gori Zeman v g lob okem  počepu

L Equipe de France Feminine de Ski de Fond



14. mednarodna FIS tekma v tekih, Bohinj 5.-6. jan. 1979

Z m agovaln a  ju go s lo v a n sk a  m ladinska  štafeta  v Bohinju:  
Ivo Č arm an, Djuričič D ušan  in P odlogar  Dušan

F ran cosk i  tek m o v a lk i  v Bohinju  z našim i smučmi: Perrat  
M aryse — levo , Gindre Francois

F ran cosk e  t ek m o v a lk e  — tek ač ice  so nam  tako vošč ile  
n ovo leto! Med njimi j ih  je nekaj, ki vozijo z našim i  
smučmi.

Ivo Čarman, m ladinsk i zm agova lec  na 14. m ednarodni FIS 
tekmi od 5. do 6. januarja 1979 v Bohinju

Čeh H enych  S ta n is la v  (četrti  v Fallumu 1974) le tos  z n aš i 
mi sm učmi. Član 1. ek ipe v Bohinju.

M akedonska  tek aška  reprezentanca  v Bohinju
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Material za izdelavo 
alpskih smuči

OPIS GLAVNIH MATERIALOV SMUCl

Moderne smuči so s stališča 
tehnologije materiala zanimi
vo in relativno komplicirano 
orodje. Da hi zadovoljili viso
kim zahtevam, ki se zahtevajo 
pri smučeh, mora konstruktor  
izkoristiti vse možnosti,  ki jih 
nudijo sodohni materiali.  Upo
raba novih materialov ne vodi 
samo k gradnji smuči večjih 
trdnosti, temveč tudi k sm u
čem, povsem spremenjenih 
voznih lastnosti.

Če bi poznali material,  ki bi 
imel specifično težo lesa, t rd 
nost laminata, odpornost proti 
odrgninam, kot jo ima jeklo, 
drsno lastnost, ki jo ima poli
etilen, bi lahko gradili smuči 
željenih lastnosti iz tega ču 
dežnega materiala brez proble
mov. Na žalost takega m a te 
riala ni. Zato moramo zah te 
vane lastnosti reševati s smo
trno kombinacijo različnih 
materialov. Pri izbiri m a ter ia 
lov m oram o upoštevati na j 
boljše rešitve po naslednjih 
kriterijih:

— trdnost,
— vpliv na vozne lastnosti,
— gospodarnost.

T rdn ost  m ateria la

Smuči so podvržene velikim 
upogibnim obremenitvam, vpli
vom velikih temperaturnih  
sprememb ob prisotnosti vla
ge. K er  zadržijo samo take 
smuči svoje vozne lastnosti,  ki 
pri vseh teh vplivih zadržijo 
svojo prvotno obliko, štejemo 
visoko obstojnost oblike med 
najvažnejše  la s tnost i  smuči. 
Po drugi strani pa moramo 
stremeti za tem, da smuči za
držimo čim lažje. To dosežemo 
s »sandvvich« sistemom grad
nje in z uporabo materialov 
z visoko dolžino trganja. To je 
dolžina, ki bi jo  morala imeti 
neka nit ali žica, da bi se pre
trgala od svoje lastne teže.

Dolžina trganja materialov 
za smuči:
— les 30 km
— jeklo 15 —22 km
— duraluminij 20 —22 km
— fiberglas 50—55 km

Za nosilne sestavne dele
uporabljamo torej materiale z 
zadovoljivo vlečno trdnostjo  
in nizko specifično težo.

V pliv  m ateriala  
na vozn e lastn ost i

Poleg geometrijskih in ela- 
stičnostnih lastnosti m ater ia 
la, ki ne vplivajo na vozne 
lastnosti,  poznamo tudi las t 
nosti, ki vplivajo na vozne ka
rakteristike. Sem štejemo: 
maso, vz t ra jn o s tn i  mom ent,  
viskoelastičnost,  vibracije in 
delno d rsnos t  in prijemanje 
robnikov.

Znano je, da postoji odvis
nost med visokim E modulom 
kovinskih delov (aluminij la
mele pri metalnih smučeh, je 
kleni drsni robniki in aluminij 
zgornji robniki) in sposobnost
jo prevzemanja energije n iha 
nja. To  lastnost pa po drugi 
strani lahko ublažimo z vgrad
njo visokoelastičnih elemen
tov. Z drugimi besedami, da bi 
bili izkoriščeni geometrijski 
parametri  smuči, morajo biti 
smuči mirne v vožnji tudi pri 
večjih hitrostih.

Metalne smuči imajo v pri
merjavi s fiberglas smučmi, 
t . j .  iz materiala z ugodnejšo 
dolžino trganja, večji vztra j 
nostni moment, kar negativno 
deluje na lahkotnost manevri
ranja s smučmi. Pri konstru i
ranju  smuči je torej pomemb
no, da uporabimo čimveč m a 
terialov z visoko dolžino trga 
nja.

D rsnos t  smuči je u ravna 
vana v prvi vrsti z geometrij 
skimi oblikami in optimalno 
e las t ičnost jo  in šele nato  s 
kvaliteto in vrsto drsnih oblog.

Elem enti  se s ta v e  smuči  

G osp odarnost
Samo na sebi je razumljivo, 

da je izbira materiala v veliki 
meri odvisna od gospodarnosti 
in t renutne gospodarske s i tua 
cije. Udeležba stroškov m a te 
riala je pri skupnih stroških 
precejšnja. Zato moramo biti 
pri dimenzioniranju dragih 
materialov zelo previdni. 
Namreč, smuči p rena trpane z 
dragim materialom še niso 
dobre smuči. Biti morajo opti
malno dimenzionirane, pred
vsem v funkcionalnem pogle
du.

Tudi izbira vrste materiala 
(aluminij ali fiberglas, členka- 
sti  robniki ali neprekinjeni) 
večkrat odvisi od trenu tn ih  
gospodarskih pogojev. N eka
tere evropske dežele so pred 
nekaj leti zaradi krize naftnih 
derivatov v svoj program po
novno uvedle metalne smuči. 
Pri nas je trenu tno  zaradi pre
povedi uvoza duraluminija 
obratna situacija.

N osiln i  pasovi
Naloga zgornjih in spodnjih 

nosilnih pasov v Sandvvich 
konstrukcijah  je, da prevze
majo na sebe vse deformacij
ske sile, ki delujejo na smučke 
ob vseh mogočih obremenit
vah. Nosilni pasovi ležijo v 
smučki v zonah največjih n a 
petosti, zato morajo prevzeti 
vse obremenitve, ne da se de
formirajo ali utrudijo. Če za
htevamo od nosilnih pasov še, 
da so čim lažji odnosno, da 
imajo čim večjo dolžino trga 
nja, lahko razumemo, zakaj za 
nosilne pasove ne uporablja 

mo jekla. Tudi duraluminij je 
na tej lestvici manj primeren 
kot fiberglas laminati.  Iz tega 
izhaja zaključek, da konstruk 
cije smuči, pri katerih je 
uporabljen za nosilne pasove 
fiberglas, zdržijo večje obre
menitve, ne da se deformirajo, 
za razliko od metalnih smuči, 
še posebno, če so bolj e la 
stične.

Kljub atraktivnosti  odnosno 
prodajnih argumentov upora
be ogljikovih vlaken s 50% 
večjo trdnostjo  se ta zaradi 
previsoke cene niso uveljavila. 
Tudi pri steklenih vlaknih po
znamo dve vrsti vlaken, ki se 
po ceni razlikujeta. Vendar se 
iz ekonomskih razlogov upo
rabljajo v smučarski industri ji  
cenejša vlakna, ki so nekoliko 
slabša od dražjih. Namreč pro
izvajalci laminatov so s po
močjo analize napetosti ugo
tovili, da pri pravilno grajeni 
smučki in pri pravilno impre- 
gniranju vlaken z umetno 
smolo nikaoli ne odpovedo 
vlakna.

Steklena vlakna se v smučki 
pojavljajo v različnih oblikah 
odvisno od vrste tehnologije. 
Pri sandvvich konstrukcijah se 
uporabljajo lahko v kombina
ciji po lu t r jene  epoxi smole, 
kjer se smola dokončno utrdi 
v operaciji lepljenja smuči, ali 
pa kot gotovi utrjeni laminati 
v obliki trakov ali plošč. S te 
klena vlakna, ki so prepojena 
z epoxi smolo, bilo to v pol- 
utr jenem ali utr jenem stanju ,  
so v laminatih  vgrajena v obli
ki različnih tkanin ali pa so 
samo vzdolžno orientiranaT iskan je  spodnjih  ob log  za sm uči



Novi uredniški odbor 
iz TOZD za »Našo smučino «

brez prečne povezave. Kot m a
trika odnosno smola za prepo- 
jitev se pri smučeh uporablja 
izključno le epoxi smola.

Materiali z» izdelavo  sredic
V strokovnih krogih in pro

izvajalcih smuči se vloga sre
dice različno pojmuje. N eka
teri pripisujejo materialu, iz 
katerega so izdelane sredice, 
odločujoč pomen, celo tako 
daleč, da na vse ostale m ate 
riale in zakonitosti  pozabljajo. 
Dočim drugi spet zatrjujejo, 
da sredica nastopa v smučki le 
kot distančnik med zgornjim 
in spodnjim nosilnim pasom. 
Kot običajno je v takem pri
meru resnica nekje v sredini. 
Pri konstrukcijah, kjer je sre
dica povita s steklenimi vlak
ni, dobimo škatlasti nosilec, 
pri katerem vrsta materiala — 
jedra v resnici ni pomembna. 
Toda pri sandvvich konstrukci
jah  je situacija drugačna. Sre
dica je tuka j tudi distančnik 
med nosilnimi pasovi, vendar 
mora pri obremenitvah sm uč
ke preko nosilnih pasov pre
vzemati del obremenitev  in 
prenašati velike str ižne nape
tosti. Pri prevzemanju ener 
gije nihanj močno duši vibra
cije in s tem pozitivno vpliva 
na vozne lastnosti.  Od lastno
sti materiala sredic so odvisni 
še ostali faktorji,  in sicer:

— obstojnost oblike pri po
višani tem pera turi in pritisku 
lepljenja smuči,

— doprinos k obstojnosti 
mostičenja smuči pri tempera
turnih spremembah,

— izvlečne sile vijakov 
smučarskih vezi.

Če analiz iram o mehanične 
in fizikalne lastnosti vseh m a
terialov, ki so danes na razpo
lago, ni težko ugotoviti-, da les 
ne moremo zamenjati z nobe
nim s in te t ičn im  materialom. 
Zelo pogosto publicirane in 
hvaljene lastnosti poliuretana, 
ki naj bi dobro dušil vibracije, 
spada v vrsto reklam. Polv- 
uretan  ima prednosti pri kon
strukcijah, kjer se sredica iz- 
peni v kalupu z vloženimi 
ostalimi sestavnimi deli in jih 
poveže med seboj. Toda v tem 
primeru lahko govorimo le 
o tehnološki prednosti.

Jek le n i  robniki
Naloga robnikov ni samo v 
tem, da ščitijo spodnje robove 
smuči pred poškodbami, ali da 
prevzemajo na sebe del obre
menitev, pač pa da pri vijuga
nju, predvsem na ledenih sm u
čiščih, preprečujejo prekomer
no oddrsavanje. Zaradi visoke
ga modula elastičnosti jekla, 
robniki sprejemajo dobršen del 
obremenitev in sunkov ter 
vzbujajo nihanje smuči pred
vsem pri vožnji na trdem grbi- 
nas tem  terenu. Neprekinjeni 
jekleni robniki imajo prednost 
pri smučeh, pri katerih se za
hteva, da so hitre npr. smuk 
smuči ali pa pri mehkih sm u
čeh za zabavo, kjer se zavoji 
izvajajo z oddrsavanjem (ba
let). Robniki, ki imajo samo 
funkcijo drsenja, so členkasti 
robniki. Izdelani so tako, da so 
kratki segmenti dolgi 10 do 
30 mm med seboj povezani. 
Zaradi tega ne morejo prevze
mati upogibnih napetosti niti 
vzbujati nihanje smuči. Člen

kasti robniki so zato uporab
ljeni za dobro dušene slalom 
smuči in smuči, ki so predvi
dene za izvajanje rezanih pre
ciznih zavojev. Vse vrste rob
nikov so proizvedene iz pobolj
šanega ogljikovega jekla. Ne
prekinjeni robniki imajo t rdo 
to 46 —48H R c, členkasti rob
niki pa 40 — 44 HRc. Vzrok za 
manjšo trdoto  členkastih rob
nikov je v kompliciranem izse- 
kovanju segmentov. Nadaljnji 
vzrok je dejstvo, da se členka
sti robniki, ki se uporabljajo za 
ledena smučišča, lažje brusijo. 
Jekla s trdoto  50 HRc se ko
maj lahko še brusijo.

S transk e  p lo skve
S tra n sk e  obloge služijo v 

prvi vrsti zaščiti sredice pred 
mehanskimi poškodbami in 
vplivom vlage. Les je higrosko- 
pičen material.  To pomeni, da 
si navzema vlago in pri tem 
spreminja svojo obliko. Da bi 
to preprečili, lesene sredice ob 
strani obložimo s sintetičnimi 
vodonepropustn im i materiali 
(fenol, ABS ali trda guma). 
Fenol se uporablja pri dražjih 
smučeh, ker je trdnejši. Pri 
cenejših smučeh je uporabljen 
termoplastični material,  ime
novan s kratico ABS, kar po
meni akrilonitril,  butadien, 
stiren.
Zgornje p loskve

Zgornje ploskve smuči so 
obložene tudi z ABS oblogami 
ali modificiranimi fenolnimi 
laminati različnih barv. Služi
jo kot nosilci laka in dekora
cije sitotiska. Namesto teh 
dveh materialov se lahko laki
rajo že laminati steklenih vla
ken. Za zgornjo oblogo se upo
rabljajo tudi transparenti  
(prosojni) materiali , ki imajo 
spodnjo stran opremljeno s si
totisk dekorjem. Te smuči niso 
lakirane, pa se zato poškodo
vana mesta osvežijo s s trga
njem ali finim brušenjem 
obloge.

Drsne p loskve
Edino drsne obloge imajo 

izmed vrste drugih materialov 
za smuči tudi komercialno ime 
kot so: P-tex, Fastex, ISO- 
S P E E D , kofix, itd. Vse te 
drsne obloge, ne glede na n a 
ziv, se sestojijo iz mešanice 
visokotlačnega in n izkotlač 
nega polvethvlena z različni
mi primesmi kot so: pigmenti, 
sredstva za drsenje in stabili
zatorji. Mehanske lastnosti se 
vrednotijo  z molekularno težo, 
ki je posredno merilo trdote 
drsne obloge. Bolj je trda po- 
lve thvlenska obloga, manjšo 
ima sposobnost sprejemanja 
maž, vendar jo zato zadržuje 
v porah dalj časa in obratno. 
Posebno pomembno pri tek
movalnih smučeh je, da se 
konstruktor  odloči za optimal
no m olekularno  težo, ki je 
obratno sorazmerna z gostoto, 
a gostota premosorazmerna 
s trdo to  drsne obloge — polv- 
ethvlena.

K va l i te ta  drsnih oblog ni 
pomembna samo za tekmoval
ne, pač pa tudi za rekreacijske 
smuči, ker le dobro drse‘če od
nosno mazane smuči so tudi 
lahko vodljive.

dipl. ing. Andrej Robič

Glede na novo upravno in 
samoupravno organiziranost 
v DO Elan po TOZD (DS), so 
udeleženci izobraževanja ob 
temi o in form iran ju ,  iznesli 
predlog, da se imenuje nov 
uredniški odbor, ki naj ima iz 
vsake TOZD (DS) po enega 
delegata. Ta član uredniškega 
odbora bo obene.m tudi odgo
voren za dotok informacij iz 
njegove TOZD (DS) preko 
njega do urednika in obratno. 
Od tega novega uredniškega 
odbora se pričakuje poživitev 
informativne dejavnosti,  ki je 
sestavni del našega samo
upravnega sistema.

Dosedanji uredniški odbor 
je pozitivno odigral svojo n a 
logo v preživeli organizira
nosti. Nekateri člani so zelo 
vestno sodelovali, nekateri 
manj ali skoraj ne. To pa v no
vem sestavu uredniškega od
bora ne more biti, kajti  v t a 
kem primeru bo oškodovana 
celotna TOZD (DS). Kljub 
temu pa gre staremu odboru 
zahvala za trud in sodelova
nje, saj upamo trditi,  da smo 
kljub pomanjklj ivemu sodelo
vanju iz baze, kolikor-toliko 
uspeli izdajati  naš list v spre
jemljivi obliki in vsebini.

Urednik

Strojno Šivanje v sedlarski d elavn ic i
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Prvi sm učarsk i 
skoki

Po prvi smučarski prireditvi 
S FI)  »Borba« v Št. Janžu  so 
bili slovenski smučarji povab
ljeni med drugim na tekm ova
nje na Iselbergu na Vzhodnem 
Tirolskem in v GroBfragant. 
Spored teh tekmovanj je 
obsegal tudi smučarske skoke, 
ki so med športniki iz Št. J a n 
ža zbudili željo po gradnji last 
ne skakalnice.

Na Š en t janšk ih  R u tah  je 
bila najprej zgrajena 20-metr- 
ska skakalnica, ki je bila 
temelj nadaljn jemu razvoju 
sm učarskih  skokov med ko
roškimi Slovenci. Po skakalni 
prireditvi na Sojnici (Sattnitz) 
pri Celovcu so se znani jugo 
slovanski skakalci Finžgar, 
Langus, Rogelj in drugi mimo
grede ustavili v Št. Janžu  in to 
srečanje je bilo povod, da so v 
Št. Janžu  pod vodstvom Han- 
zija Inzka in Florija Gabriela 
že leta 1947 začeli s pripravami 
za gradnjo 60-metrske skakal
nice, za katero je napravil 
načrte  znani graditelj skakal- 
nice-velikanke v Planici inž. 
Bloudek.

Konec meseca novembra 
1950 je bila skakalnica dogra
jena  in Št.  Janž  je doživel 
praznični dan prvih sm učar
skih skokov 11. februarja 1951. 
Prireditve so se udeležili po
krovitelja deželni glavar Fer
dinand Wedenig in vodja U ra 
da za zvezo FLR J legacijski 
svetnik Mitja Vošnjak, kon
struk to r  skakalnice inž. Blou
dek, predsednik koroške sm u
čarske zveze Bildstein in vsa 
koroška športna prominenca. 
Zmagovalci so bili tr ije Slo
venci: 1. Slavko Avsenik, 2. J o 
že Rogelj, Zoran Zalokar; 
Jugoslovan Janko  Mežih pa je 
s 53 m dosegel najdaljši skok.

V nas lednjih  štiri lih letih 
sta Št. Ja n ž  in z njim Sloven
ska fizkulturna zveza v Celov
cu doživela še tri velike med
narodne skakalne prireditve: 
prvi v letu 1951 so sledile še v 
letih 1952, 1953 in 1955, ko je 
bila v Št. Janžu  hkrati  tudi 
zadnja taka prireditev, izkaza
lo se je namreč — kot ugotav
lja Mirko Bogataj v Koroškem 
koledarju 1973 — da so se po
budniki in organizatorji lotili 
dela na veliki skakalnici neko
liko premalo zamišljeno. T a 
kole pravi: »Skakalnica za dva 
pogumneža (Hanzi Inzko, Flo
ri Gabriel) je  bila prevelika, 
prepariranje prenaporno in 
odvisno od snežnih razmer, 
mladina pa bi potrebovala 
vadbo na manjši, začetni n a 
pravi. Te pa tedaj v Št. Janžu  
ni bilo. T ako  so izostale mož
nosti za načr ten ,  stopnjevit 
razvoj mladih skakalcev.« Po

leg omenjenega dejstva tudi 
zime niso bile naklonjene in 
športno društvo v Št. Janžu  ni 
imelo dosti prostovoljnih po
močnikov in zlasti premalo  
denarja,  da bi razpadajočo 
skakalnico sproti popravilo. 
Danes je  tli več in le starejši 
domačini še vedo, kje je bila s 
toliko trudom zgrajena ska
kalnica.

Po razpadu  skakalnice je 
težišče športnega delovanja 
S FD  »Borba« ostalo sicer na 
snegu, vendar ne več v nordij
skih disciplinah, marveč v a lp 
skem smučanju. Vzporedno z 
mednarodnimi skakalnimi pri
reditvami je namreč SFD 
»Borba« prirejalo na Š en t jan 
ških R u tah  tudi veleslalome. 
Tradicija smučarskih tekmo
vanj se je nadaljevala do d a 
našnjih dni, kvaliteta pa se je 
dvignila na stopnjo mednarod
nih prireditev FIS.

Začetni uspehi in veliki 
pogum mladih športnikov v 
Št. J anžu  so privedli do tega, 
da so se slovenski mladinci 
tudi v Bilčovsu začeli baviti z 
mislijo na gradnjo skakalnice, 
ki pa naj bi bila po velikosti in 
zmogljivosti vsekakor manjša 
od šentjanške. Poleg tega jih 
je navdušil tudi smučarski 
tečaj, ki ga je leta 1953 vodil 
priznani strokovnjak Rudi 
Finžgar iz Slovenije. Sm učar 
sko sekcijo so osnovali za bo
žič 1952, prva skakalna prire
ditev v Bilčavsu, kjer so zgra
dili 30-metrsko skakalnico, pa 
je  bila takoj po smučarskem 
teča ju ,  nam reč 18. ja n u a r ja  
1953. Med osemnajstimi tek
movalci iz Št. Janža  in Bol- 
čovsa ter iz Ljubljane je zm a
gal R om an  Paškulin (Krim, 
Ljubljana), najboljši domačin 
Albert Lesjak pa je zasedel 4. 
mesto. O uspehu prireditve 
govori podatek, da so našteli 
okoli 100 obiskovalcev. Podob
ne prireditve so bile v Bilčovsu 
tudi še v naslednjih letih.

Še istega leta pa se je začela 
tudi »doba nordijske trdnjave 
Zahomec«. Jeseni 1953 so mla
dinci iz Zahomca in okolice 
pod vodstvom pobudnika in 
današn jega znanega trenerja 
Francija Wiegeleta ter po n a 
črtih inž. Bloudka zgradili 
30-metrsko skakalnico, ki je 
bila ponos slovenske mladine 
ob Zilji. J a n u a r ja  naslednjega 
leta so imeli smučarski tečaj z 
zaključnim tekmovanjem; na 
sporedu sta bili tekmi v smuku 
in sankanju. Ze 14. februarja 
1954 pa so se funkcionarji 
okoli Ja nka  VViegeleta opogu
mili in priredili 1. mednarodno 
tekmovanje v smučarskih sko
kih »Za pokal Zilje«. S tem se 
pričenja slavna zgodovina 
Športnega društva Zahomec.

Otvoritvenega tekmovanja 
v Zahomcu so se udeležili tek 
movalci iz Jugoslavije in I t a 
lije ter  iz vseh krajev Koroške, 
tudi iz Št. Jan ža  in Bilčovsa. 
Med 31 tekmovalci pa je bila 
tudi močna 8-čIanska ekipa 
Zahomčanov. Prireditev je

tako dobro uspela, da je 2. 
tekmovanje »Za pokal Zilje« 
leta 1955 že našlo svoje dolo
čeno mesto v koledarju ko
roške in avstrijske smučarske 
zveze. Predsednik Športnega 
društva Zahomec (in takra tn i 
predsednik Slovenske fizkul- 
tu rne zveze v Celovcu) Janko  
Wiegele je ob zaključku 2. tek 
movanja za Ziljski pokal — 
gotovo ne sluteč razvoja ska
kalnega športa v Zahomcu — 
dejal naslednje: » . . . T a k o  smo 
tudi letos lahko uspešno za 
ključili naši dve veliki zimsko 
športni prireditvi v Št. Janžu 
in Zahomcu. Z uspehom smo 
ohranili in utrdili mednarodno 
tradicijo  obeh prireditev, ki 
nam je trden temelj za n ada 
ljevanje započetega dela v pri
hodnjih letih . . .«

Zahomčani so v nasprotju s 
Št. Janžem  vodili pravilno 
športno politiko in vso skrb 
posvetili naraščaju. Letošnjo 
zimo bodo priredili jubilejno 
25. tekmovanje za Ziljski 
pokal, seveda že dolgo ne več 
na 30-metrski skakalnici, m ar 
več na 50-metrski, ki so jo prav 
tako zgradili po načrtih inž. 
Bloudka. Največji uspeh pa so 
Športnemu društvu Zahomec 
prinesle zimske olimpijske igre 
v Innsbrucku leta 1976, ko je 
Zahomčan Karl Schnabl po
stal olimpijski prvak. Sploh je 
bilo v zadnjih letih ugotovlje
no, da so zahomški skakalci 
pisali zgodovino ne le avstri j 
skih smučarskih skakalcev, 
marveč tudi zgodovino sm u 
čarskih skokov svetovnem me
rilu.

Eno  najm la jš ih  slovenskih 
prosvetnih društev, us tanov 
ljeno leta 1975 -  S PI)  »Obir« 
na Obirskem — se je odločilo, 
da se s svojo športno sekcijo 
posveti smučarskim skokom. 
Mladina z Obirskega je pred 
dobrim letom zgradila 20-me- 
trsko skakalnico (navodila so 
dobili od Zahomčanov, v prvi 
vrsti od bratov VViegele) in že 
ob prvem poskusu se je  izka
zalo, da je med obirsko mladi
no nekaj nadarjenih skakal
cev.

Športna  sekcija SPI)  »Obir« 
se je pravilno odločila, kajti 
slovenski športniki morajo 
gojiti šport,  s katerim imajo 
možnost poseči v najvišji vrh v 
koroškem merilu — posebej še, 
ko se lahko opirajo na toza
devne izkušnje Športnega d ru 
štva Zahomec. Z izgraditvijo 
20-metrske skakalnice se je 
mladina na Obirskem obveza
la, da bo ubrala pot specializa
cije, ker le ob takem pojmo
vanju športa lahko doseže 
dobre uspehe. Tudi drugod na 
Koroškem naj bi bila mladina 
tako udarna in iniciativna; 
bavila naj bi se s športno di
sciplino, ki je kraju primerna 
in ljudem razumljiva, poveza
va z najmanjšimi stroški,  ki 
mladino navdušuje in v kateri 
so — srednjeročno gledano — 
tudi izgledi za uspeh.

N ogom et  
med koroškim i 
Slovenci

2e prvi telovadci in fizkul- 
turniki povojne dobe so spo
znali lepoto nogometa. Prvi 
zapisi o nogometnih tekmah 
segajo nazaj v leto 1947, ko so 
se fantje zapodili za žogo na 
takoim enovanih  fizkul tu rn ih  
mitingih. Prva nam znana 
javna tekma pa je bila 2(i. m a
ja 1949, ko sta si ob Zablat-  
niškem jezeru stali nasproti 
mladinski ekipi iz Roža in 
Podjune — športniki SFD 
»Borba« iz Št. Janža  in SFD 
»Planica« Iz Dobile vasi, kjer 
so se že nekaj časa bavili z no
gometom. Člani SFD »Borba« 
so od tega časa naprej kar 
redno vadili in imeli tudi že 
prve prijateljske tekme z 
avstrijskimi mladinci ATI J S z 
Bistrice v Rožu. V tem obdob
ju je SFD »Borba« zastopalo 
slovensko koroško mladino 
tudi na raznih srečanjih v Slo
veniji in na Tržaškem. Pravo 
nogometno ekipo pa so osno
vali v Št. Janžu  po deseto- 
oktobrskem sporu z nem.ško- 
govorečo mladino leta 1957.

Leta 1900 se je društvo v Št. 
Janžu  preimenovalo v Š po rt- 
vereiti St.  Jo h a n n -Š t .  Janž. 
Začel se je prvenstveni ples in 
od leta do leta večji je postajal 
problem naraščanja. Dokler se 
v šen tjanškem  Športvere inu  
sodelovali dijaki slovenske 
gimnazije v Celovcu, je kazalo 
dobro. Polagoma pa so se v 
moštvo vrinili nemškogovoreči 
igralci iz okolice Št. Janža  in 
Bistrice in tako se je spremenil 
prvotni namen delovanja tudi 
v narodnostnem pogledu. Leta 
1970 se je vodstvo kluba, ki ga 
sestavljajo slovenski fantje, 
odločilo za razpustitev nogo
metnega moštva, ker se je  ka 
zala nevarnost,  da se nemški 
vpliv razšiti tudi na ostale 
panoge.

Sedaj se športno društvo v 
Št. Janžu  bavi predvsem z di
sciplinami alpskega smučanja. 
Pa tudi v krogu smučarjev je 
šlo vodstvo najbrž preveč v 
širino, saj ima v svojem član 
stvu precejšnje število vodil
nih nemško govorečih in misle
čih ljudi. Športno društvo Št. 
Janž  tudi ni več včlanjeno v 
Slovenski fizkulturni zvezi v 
Celovcu.

Tudi med dijaško mladino v 
Celovcu se je porodila želja, da 
bi se udejstvovali v nogometu. 
Leta 1970 je  Zdravko Inzko 
ustanovil slovensko športno 
društvo -  Slovenski atletski
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klub, ki se že osmo leto bori za 
prvenstvene točke. Tekmuje z 
bolj ali manj dobrimi uspehi, 
dosedanji vrhunec pa je bil do
sežen, ko si je moštvo pod 
vodstvom trenerja  Benota 
K rau ta  priborilo prestop iz 2. 
v 1. razred. Zelja po vstopu v 
kvalitetno podligo pa se kljub 
odličnim trenerjem iz L jublja 
ne (Vujičevič in Rogič) ni 
uresničila. Krivi temu so bili 
včasih nesposobni, pa tudi ne
disciplinirani igralci, predvsem 
pa pritisk nemškošovinističnih 
sil, ki ga nogometaši SAK 
občutijo nedeljo za nedeljo v 
najrazličnejših oblikah. S pri
tiskom sicer raste narodna 
zavest, izostaja pa uspeh na 
športnem področju.

Leta 1974 so se poleg 
smučanja in namiznega tenisa 
začeli z nogometom baviti tudi 
športn ik i  v Selah. Sploh je 
klubov, v katerih sodelujejo 
tudi slovenski fantje, po števi
lu kar precej, vendar to niso 
slovenska oziroma dvojezična 
društva.

V novejšem času se slo
venski športniki bavijo tudi s 
šahom in atletiko: medtem ko 
se z atletiko ukvarjajo  v 
okviru vsestranske športne iz
obrazbe izključno le na Zvezni 
gimnaziji za Slovence v Ce
lovcu, pa se v šahovskem krož
ku v Dijaškem domu Sloven
skega šoiskega društva zbirajo 
tako dijaki gimnazije kot tudi 
igralci iz raznih krajev južne 
Koroške. Vidni nastopi »atle
tov« so tradicionalni dvoboji 
med slovensko gimnazijo v Ce
lovcu in gimnazijo na Ravnah 
ter sodelovanje pri štafetnih 
tekih pr i ja te l js tva  v okviru 
»Pohoda po poteh partizanske 
Ljubljane«. Sahisti pa so n a 
stopili že v kvalitetni Inter- 
ligi, kjer sodelujejo ekipe iz 
I talije in Slovenije; sodelovali 
pa so tudi na 1. srečanju slo
venskih športnikov obmejnih 
dežel na Ravnah.

Ob 30-letnici organiziranega 
slovenskega športa na Ko
roškem lahko trdim, da je 
paleta športnih panog, ki so 
razširjene med koroškimi Slo
venci, že kar pestra. Sega od 
smučarskih  skokov in tekov 
ter panog alpskega smučanja 
in sankanja  preko splošne 
te lesne vzgoje z atletiko in 
košarko na gimnaziji, namiz
nega tenisa, šaha, nogometa, 
p lan ins tva  v okviru Sloven
skega planinskega društva ter 
športnega strel janja na tarče 
in golobe v okviru Kluba prija
teljev lova vse tja do ritmične 
gimnastike in otroške te lovad
be v okviru slovenskega o tro 
škega vrtca.

Kljub vsemu temu pa se vsi
ljuje vprašanje, kje so ostala 
vsa tista slovenska fizkulturna 
društva, ki so bila ustanovlje
na pred tridesetimi leti in so 
delovala, dokler niso ostala le 
še na papirju ali so povsem 
zamrla. Pot šentjanške »Bor
be« smo lahko zasledovali; kaj 
pa je s »Taborom«, z »Bor
cem«, s »Slavico«, »Partiza
nom« in »Planico«, z »Mla
dostjo« in z obema društvoma 
»Triglav«? Zadovoljiv odgovor 
nam manjka,  preostanejo le 
domneve: društva so se vsa 
leta svojega delovanja morala

boriti z najrazličnejšim i te 
žavami. Po eni strani je bil to 
problem denarnih sredstev, 
kakor tudi Slovenska fizkul
tu rna  zveza ni imela dovolj 
sredstev na razpolago. Nadalje 
je bil problem naraščanja. 
Toda glavni vzrok — kakor 
tudi na drugih področjih naše
ga narodnega udejs tvovanja
— moramo iskati v problemu 
namernega odtujevanja in n a 
črtnega ponemčevanja. Š te 
vilni slovenski športniki so se 
vključili v neslovenske klube, 
ker so jim le-ti nudili nepri
merno boljše pogoje. Kjer so 
prvotno delovala samo sloven
ska športna društva, so začeli 
us tanavljat i  močne nemške 
klube, ki so se ob vsestranski 
izdatni podpori lahko uspešno 
uveljavili. Niti ne izključujem, 
da je v funkcionarskem štabu 
enega ali drugega »nemškega« 
kluba danes tudi marsikateri 
član nekdanjega slovenskega 
fizkulturnega društva. Da š te 
jejo slovenski fantje v teh 
klubih v sam vrh najboljših 
športnikov, ni dvoma. Naj n a 
vedem za primer le absolventa 
slovenske gimnazije Roberta 
Kropivnika, ki je v teku na 
400 m z ovirami postal celo 
avstrijski državni prvak! Ali bi 
mogel to postati tudi tedaj, če 
bi deloval v ustreznem sloven
skem klubu?

Kvalitetnih športnikov med 
Slovenci na Koroškem gotovo 
ne manjka; kar nam manjka, 
so us trezn i klubi, strokovni 
kader, primerni športni objekti 
in potrebna finančna sredstva. 
Ob 30-letnici organiziranega 
slovenskega športa na Koro
škem mora biti zato naloga 
nas vseh, da bomo skrbeli za 
razcvit in razvoj tovrstnih de
javnosti.  Pri tem pa ne smemo 
zanemarjati  ž lahtne naloge, 
ki jo slovenski šport igra v go
jenju narodne zavesti v zna 
čajnih športnikih.

Za zaključek le še seznam 
klubov ot. krožkov, ki so t re 
nu tno  registrirani v Slovenski 
športni zvezi v Celovcu: ŠD 
Zahomec (smučarski skoki, 
smučarski teki), Slovenski 
atletski klub (nogomet), ŠD 
Sele (alpsko smučanje, san 
kanje, namizni tenis in nogo
met), športna sekcija SPI) 
»Obir« na Obirskem (smučar
ski skoki, sankanje), športna 
sekcija SPD  »Zarja« v Železni 
Kapli (alpsko smučanje, san 
kanje), športna sekcija SPD 
»Edinost« v Pliberku (šah), 
Slovensko planinsko društvo v 
Celovcu (planinstvo), Klub 
prijateljev lova v Celovcu (lov, 
športno strel janje na tarče in 
glinaste golobe), šahovski kro
žek v Dijaškem domu SŠD v 
Celovcu (šah). To je vsekakor 
premalo, da bi mogli zajeti 
mladino vsega dvojezičnega 
ozemlja Koroške

Danilo Prušnik

Prvega februarja p raznu 
jemo računovodski in finančni 
delavci svoj dan. Konferenca 
računovodskih in finančnih 
delavcev Jugoslavije je na svo
jem zasedanju 26. decembra 
1977, ob praznovanju jubilejev 
tovariša T ita  in dvajsetletnice 
dela Zveze računovodskih in 
finančnih delavcev Jugosla
vije, proglasila ta  dan za dan 
računovodskih in finančnih 
delavcev kot obeležje dneva, 
ko je Predsedstvo Avnoja, v 
času najtežjih  bojev za do
končno osvoboditev domovine, 
sprejelo odlok o uvedbi eno t 
nega računovodstva na ozem
lju Demokratične federativne 
Jugoslavije.

1. februarja 1945 sta bila 
sprejeta dva važna predpisa: 
Odlok o uvedbi enotnega raču
novodstva in odlok o enotnem 
računovodstvu. Prvi odlok je 
določal predvsem, katera pod
je t ja  so dolžna voditi enotno 
računovodstvo, medtem ko je 
drugi odlok podal detajle knji
govodskih predpisov kot tudi 
cilj: Enotni način računovod
stva se vodi s ciljem čim racio
nalnejšega gospodarjenja in 
možnosti nadzora.

Pomembnost tega dneva vse 
globlje spoznavamo, če se 
ozremo na prehojeno pot, ki je 
v ognju vojne pod vodstvom 
K PJ pričela pri nas Osvobodil
na fronta, in že v boju u s tvar 
jala pogoje za vsestransko gra
ditev sodobnega gospodarstva 
in socialistične družbene ure
ditve. Pri tem pa ne smemo 
pozabiti na pionirske začetke 
ustvarjalcev in sodelavcev fi
nančne službe in njihovega

V mesecu decembru so bili 
sprejeti  v delovno razmerje 
naslednji delavci:

1. Eržen Angela, NK delav
ka, za dela in naloge izdelova
lec laminata v obratu čolnov

2. Pavlovič Zlatana, delav
ka s SS izobrazbo, za dela in 
naloge blagajnik za trgovino 
v Beogradu

3. Milovanovič Radivoje, 
str. tehnik, za dela in naloge 
skladiščnik za trgovino v Beo
gradu.

V istem mesecu pa je delov
no razmerje prenehalo nasled
njim delavcem:

1. Horvat Olgi, NK delavki 
iz obrata  smuči, sporazumno

2. Simon Marjani,  NK de
lavki iz obrata smuči, samo
voljna zapustitev dela v po
skusnem delu

3. Culibrk Draginji,  NK de
lavki iz obrata  smuči, bila 
sprejeta za določeno dobo

4. Krmelj Zdenki, NK de
lavki iz obrata smuči, bila 
sprejeta za določeno dobo

5. Mihajlovič Brankici, NK 
delavki iz oddelka priprave

pomembnega prispevka za 
uspešno urejanje finančnih in 
ekonomskih problemov med 
NOB in v svobodi.

V času obnove, ko je bila 
zaradi os tankov  kapitalizma 
in sovražnih elementov naše 
nove ureditve, budnost za 
ohranitev pridobitev NOB še 
kako potrebna, so računovod
ski in finančni delavci, kot ču 
varji zakonitosti , odigrali veli
ko in pomembno vlogo. V ne
nehnem iskanju pravičnejšega 
ekonomskega sistema, sistema, 
ki bi omogočal oblast delov
nega človeka, so računovodski 
in finančni delavci vlagali 
velike napore pri iskanju poti 
in možnosti za praktično ures
ničevanje političnih načel n a 
šega samoupravnega družbe
noekonomskega sistema.

Naša pomembna pridobitev
— Zakon o združenem delu — 
in uvajan je  njegovih določil 
v življenje, pa nam nalaga še 
pomembnejše, ne samo s tro 
kovne, ampak tudi idejnopoli
tične naloge, saj moramo kot 
aktivni dejavnik v samouprav
nem sistemu odločanja dajati 
pravilne in pravočasne infor
macije, opozarjati, predvsem 
pa svetovati in aktivno sodelo
vati pri uvajanju  dohodkovnih 
odnosov.

V boju za nove vrednote, ko 
uresničujemo načela nove 
ustave, sta  vsaka manifesta
cija naših dosežkov, torej tudi 
dosežkov Zveze računovodskih 
in finančnih delavcev, in vsako 
priznanje tistim, ki ga zaslu
žijo, prispevek k nadaljnjemu 
družbenoekonomskemu na 
predku.

lesa, bila sprejeta za določeno 
dobo

6. Cumbo Gospovi, NK de
lavki iz obrata smuči, bila 
sprejeta za določeno dobo

7. Petr ič Franki, NK delav
ki iz obrata smuči, bila spre
je ta  za določeno dobo

8. Močnik Janezu, NK de
lavcu iz skladišča gotovih iz
delkov, bil sprejet za določeno 
dobo

9. Milatovič Ivanu, ing. 
strojništva, sporazumno

10. Pergar Srečku, NK de
lavcu iz lesnega oddelka, spre
je t  samo za določeno dobo.

Koncem leta 1978 je  bilo po 
posameznih TOZD zaposleno 
naslednje število delavcev:
TOZD Smuči 392
TOZD Telovadno orodje 146 
TOZD Plastika 72
TOZD Inš ti tu t  32
TOZD Trgovina 43
DS Sprem, službe 185
DS Skupne službe 100
ELAN skupaj 970

M. Z.

ELA/V Kadri EZ.AA/



Breme, ki ga mora 
nositi vodilni

Na vseh področjih človeške
ga ustvarjan ja  mora tisti, ki je 
vodilni, neprenehoma živeti v 
središču dogajanja najširše 
javnosti.  Ne glede na to, ali 
vodilni položaj pripada delov
ni organizaciji, proizvodu ali 
človeku, ljubosumje in zavist 
sta  vedno na delu. V industriji,  
umetnosti  in glasbi so nagrade 
in kazni vedno enake. Nagrada 
je priznanje javnosti, kazen pa 
stras tno  zanikanje in škodo
željno obrekovanje.

K adar  rezultati  dela vodil
nega postanejo merilo za ves 
svet, postane le-ta tudi tarča 
za strele vseh zavistnežev.

V primeru, da je delo nekoga 
le povprečno, ga bodo pustili 
dosledno pri miru, če pa mu 
uspe napraviti mojstrovino, 
potem bo vznemiril mnoge.

Ljubosumnost nikdar ne iz
teza svojega zlobnega jezika 
proti umetniku, ki naredi 
vsakdanjo sliko.

Karkoli je napisano, nasli 
kano, zaigrano, zapeto ali 
zgrajeno, nihče si ne bo priza
deval, da bi to  presegel ali kle
vetal, vse dokler rezultati tega 
dela ne nosijo pečata vodilne
ga — genija. Dolgo, dolgo za
tem, ko je  bilo veliko delo že 
storjeno, tisti, ki so razočarani 
ali zavistni še vedno vpijejo, 
da ne more biti narejeno.

Zlobni glasovi so govorili o 
našem Prešernu kot šarla tanu 
tudi še po tem, ko ga je  m no
žica osveščenih že dolgo pri
znavala kot enega največjih 
pesnikov.

Množice so se zgrinjale v 
Bayreuth,  da bi počastile 
VVagnerjevo glasbeno svetišče, 
medtem ko se je skupina nje

govih nasprotnikov, ki jih je 
vrgel s prestola in odstranil,  še 
vedno jezno prepirala, da 
sploh ni bil glasbenik.

Ozki krog je  še vedno prote
stiral, da Fulton nikoli ne bi 
mogel narediti parnika, med
tem ko se je večina zgrinjala 
na obalo reke, da bi videla, 
kako bo le-ta plul mimo. Vo
dilnega napadajo zato, ker je 
vodilni in vsa prizadevanja, da 
bi nni bili enaki, so le dodaten 
dokaz tega vodilnega položaja.

Ker podrejenemu ne uspe, 
da bi mu bil enak, kaj šele, da 
bi ga prekosil, ga poizkuša raz
vrednoti ti  in uničiti — toda s 
tem ponovno potrjuje supe
riornost vodilnega in nemoč 
lastnega jaza. Vse to ni nič 
novega. T o  je staro kot življe
nje in kot človeške strasti — 
zavist, s trah, lakomnost,  časti 
hlepnost in želja po prekaša- 
nju.

Vse to pa je brez pomena.
Vodilni na svojem področju; 

delovna organizacija, delavec, 
pesnik, slikar, vse po vrsti kri
tizirajo, vsi pa nosijo svojo sla
vo dolgo, dolgo.

Kar  je dobro ali veliko, se 
uveljavi ne glede na to, če je 
krik zanikanja še tako glasen.

To, kar zasluži, da živi — 
živi.

P. S. Ideja je  povzeta po 
tekstu objavljenem kot re
klamni oglas firme Cadillac 
Motor Car Companv v časo
pisu T h e  S a tu rd av  Evening 
Post 2. j a n u a r ja  leta 1915.

Da mnoge od navedenih res
nic držijo skozi desetletja, 
občuti E lan tudi danes.

Uroš Aljančič

P rirezovanje v sed larsk i d elavn ic i

Milčinski: Zbrani spisi v štirih knjigah
(Doslej najpopolnejša 
predstavitev opusa 
F rana Milčinskega)

V osebnosti F rana Milčin
skega (1867— 1932), sodobnika 
slovenske moderne, sta  se do
brodušnost in ljubeznivost 
prepletali s čutom za socialna 
vprašanja, veselje do pripove
dovanja z nagnenjem do po
učevanja,  prosvetl jevanja in 
igrive šaljivosti. Začel je pisati 
kot študent,  a njegovo pravo 
pisate ljevanje se začne šele po 
letu 1900, ko je postal najvi
dnejši slovenski humorist, pa 
tudi mladinski pisatelj in d ra 
matik.

Prva knjiga ZBRANIH S P I 
SOV FRANA M IL Č IN S K E 
GA prinaša na začetku pisate
ljevo avtobiografijo z naslo
vom Življenjepis mojega pere
sa. Lahkotno kramljanje s po
glavitnimi podatki o njegovem 
življenju in delu nam razkriva 
tudi nekaj njegovih pogledov 
na književnost in li terarno

ustvarjanje. Skozi več kot tr i 
deset let je Milčinski v svojih 
podlistkih spremljal in glosiral 
naše politično, družbeno in 
ku lturno življenje. Te felj tone 
in zgodbe je objavljal v dnev
nem in revijalnem tisku. Zbral 
jih je v knjigah Igračke. Mu- 
h obore i. Drobiž, Gospod Fri- 
dolin Žolna in njegova druži
na, Dvanajst kratkočasnih 
zgodbic, Tokraj in onkraj 
Sotle ter  tam preko. V priču
joči knjigi so zbrane še povest 
Gašper, Mihec in Baltazar  ter 
skupina tr inajstih podlistkov 
Skavt Peter.

Poostritev požarno-varstvenih ukrepov
Kljub poostrenim požarno

varnostnim ukrepom se ugo
tav lja  po podatkih lanskega 
leta, da število začetnih poža
rov zaskrbljujoče narašča. 
Tudi v letošnjem januar ju  
smo že imeli 3 začetne požare, 
m edtem ko smo v lanskem 
letu imeli 10 začetnih požarov.

Pri vseh začetnih požarih v 
lanskem letu na srečo ni bilo 
materialne škode, kar m ora
mo pripisati prisebnosti in 
izurjenosti zaposlenih in čla
nov IGD. Za 2 požara pa lahko 
trdimo, da nas je signalizator 
požara s pravočasnim signa
lom rešil večje katastrofe.

Materialna škoda je nastala 
pri požaru oz. eksploziji v le
tošnjem letu, kjer je pri eks
ploziji silosa za m azut bila 
ocenjena škoda na 100.000 din.

Pri analizi vzrokov začetnih 
požarov v lanskem in v letoš
njem letu ugotavljamo, da je 
bilo največ požarov na odsese- 
valnih napravah. Vzroki za
četnih požarov na odseseval- 
nih napravah so povsod enaki, 
slab vlek, neredno čiščenje,

uporaba neustreznih rezil pri 
obdelavi polizdelkov in m a te 
rialov, obdelava raznih vnet 
ljivih in iskrečih materialov na 
strojih, kjer se obdeluje raz
ličen vnetijiv materia l itd.

V TOZD Plastika sta bila 
vzroka za oba začetna požara 
samovžig čistilne krpe napo
jene s pospeševalcem in trdil- 
cem. V obeh primerih vzrokov 
požara je iskati krivdo v člove
škem faktorju.

Š tev ilčn o  stanje  začetn ih  
požarov  od 1 .1 .1 9 7 8  do  
25. 1. 1979:
TOZD SM UCl 7
TOZD IN Š T IT U T  2
TOZD PLASTIKA 2
OSTALI 2

Na podlagi ugotovljenega 
stan ja  se lahko zamislimo, kaj 
bi bilo, če navedeni začetni po
žari ne bi bili pravočasno od
kriti in pogašeni. Uporaba raz
nih vnetljivih materialov ne
nehno narašča, v proizvodnem 
procesu je  vedno več zatrpa- 
nosti, kar še povečuje požarno 
obrem enitev  posameznih ob

jektov. Ce še nadalje ugoto
vimo neurejenost gasilske 
shrambe in s tem otežkočenost 
večje požarne intervencije s 
strani gasilskega društva, lah 
ko ocenjujemo, da je stanje 
zaskrbljujoče na področju po
žarne varnosti  v naši delovni 
organizaciji. Vsi od vodilnega, 
vodstvenega in ostalega kadra 
ter samih delavcev se moramo 
zavedati, da je samo od nas 
odvisno, če bomo z večjo po- 
žarno-varnostno disciplino in 
odgovornostjo  zagotovili na 
daljnji  razvoj naše delovne 
organizacije.

Andrej Resman

DRŽAVNA ZALOŽBA SLOVENIJE 
LJUBLJANA

Druga knjiga prinaša izbor 
feljtonov med leti 1922 in 1932, 
ko je figura Fridolina Žolne 
v avtorjevi zavesti docela do
zorela.

T re t ja  knjiga Zbranih spisov 
obsega tri dela, ki so tesno 
povezana s pisateljevim pokli
cem varstvenega in mladinske
ga sodnika, povesti Zločinci, 
Gospodična Mici in Ptički brez 
gnezda.

Če tr ta  knjiga izide prihod
nje leto in bo zaključila zbirko 
njegovih Zbranih spisov.

Zbrane spise Frana Milčin
skega je  uredila, napisala 
spremne besede in opombe 
Breda Slodnjak, opremila pa 
Nadja Furlan.

Komplet 4 knjig: pl.: 960 di
narjev (prednaročniška cena)

Knjige lahko kupite v vseh 
knjigarnah, na obroke pa jih 
lahko naročite pri Državni za
ložbi Slovenije, Mestni trg 26, 
Ljubljana.



odvaditi kajenja?Ali se hočeš
Kaditi da — ne, 
kako, koliko?

Ali bodo učenjaki skupno 
s tobačno  industr i jo  iznašli 
tobačno drogo, ki ne bo za
strupljala ljudi? Vprašanje, ki 
se često sliši zadnja leta, ko 
poleg vse večjega števila ciga
retnih abstinentov prihaja 
nova »armada« zaljubljencev 
v cigaretni dim.

Medicinske ustanove po sve
tu, sklicujoč se na rezultate 
večletnega znanstvenega raz
iskovanja, opozarjajo, da je 
zdravstveno stan je  kadilcev 
ogroženo, predlagajo mere pre
ventive. Družbene institucije 
sprejemajo opozorila, »prizna
vajo« obstoj nevarnosti ,  ne 
podvzemajo pa nikakršnih 
mer, ki bi garantirale stvarno 
zmanjšanje potrošnje tobaka, 
odnosno število kadilcev.

Kaj m isli 
francoska akademija  
znanosti

F rancoska akadem ija zna 
nosti je na primer ugotovila, 
da 83 % kadilcev postane tok- 
sikomanih že v času med sred
njo šolo, do kraja t ra jan ja  vo
jaškega roka. Zato ta  znan 
stvena ustanova izraža za
skrbljenost za mladeniče, ki 
služijo vojaški rok, ker mnogi 
(35 a/f) prav v tem času prične
jo s kajenjem. Do 25 r/i tistih, 
ki so prišli v vojsko z že u tr je 
nimi navadami kajenja, tam 
povečajo svojo dozo preko 
30 "/,. Jasno, da je zato franco
ska akademija znanosti  iz tega 
potegnila koristne zaključke: 
Preventivne mere je treba za
četi v zgodnji mladosti, poseb
no v osnovni šoli, vojaški brez
plačni »obrok« je treba ukiniti,  
vojakom pa je treba povedati,  
zakaj se to dela in kaj pomeni 
kajenje za zdravstveno s tanje 
mladih ljudi. Danes lahko že 
vsak laik trdi s sigurnostjo, da 
je kajenje eden od najdovzet- 
nejših faktorjev rizika za n a 
s ta janje  pljučnega karcinoma 
in da se z zmanjšanjem kaje
nja zmanjšuje tudi nevarnost 
te bolezni. Na opozorilo neka
terih s trokovnjakov , da gre 
ekspanzija raka na pljučih 
vzporedno s porastom potroš
nje tobaka, drugi pri tem za
stavljajo naslednja vprašanja:

Ali v zadnjih 70 letih ni po
raslo nič razen karcinoma za
radi eventualnega kajenja?

Strokovnjaki 
imajo 
različna mnenja

Navajam o mišljenje nekate 
rih domačih in tuj ih  strokov
njakov, ki se direktno ali indi
rek tno  srečuje jo  s pacienti,  
bolniki, kadilci. Na osnovi s ta 
tistik, s katerimi razpolaga 
Svetovna zdravstvena organi
zacija, se ne more govoriti o 
nekem posebnem vplivu kaje
nja na povečanje krvnega pri
tiska. Vendar je zelo domnev
no, da kajenje v sklopu še d ru 
gih faktorjev rizika lahko pri

speva k nekaterim obolenjem 
srca, sm atra  angleški profesor 
dr. Jam es Robertson.

V isok krvni pritisk  
in infartk

Sovjetski znanstvenik
dr. Igor Glazunov pravi:

Mi zdravniki še mnogo s tva 
ri ne poznamo. Dokazali smo 
kvalitativno zvezo med viso
kim krvnim pritiskom in

infarktom, če nekdo veliko 
kadi. N ekateri  trdijo, da hi 
tega sčrnega obolenja bilo 
manj,  če bi se manj kadilo ali 
če bi zmanjšali  ostale faktorje 
rizika, s katerimi se srečuje 
današnji človek.

Vendar to ni tako. Med 
ostalimi govore svetovne iz
kušnje, da se čez noč ne da 
ukrenit i ničesar. Z druge s t r a 
ni pa je mnogo tistih, ki zah te 
vajo od nas, znanstvenikov, da 
vplivamo na popolno elimina
cijo kajenja.

Prof. dr. J ery  Rouz

Angleški profesor dr. Jerv  
Rouz govori o kajenju kot o 
enem bistvenem faktorju rizi
ka pri nas ta jan ju  srčnih obo
lenj. Dokazani faktor  rizika 
govori, da so spremembe na 
perifernih krvnih žilah pogo
jene s prekomernim kaje
njem. Prav tako pa je visoki 
individualni rizik pogojen z 
leti, spolom, holesterolom, 
krvnim pritiskom, fizično 
ak t ivnos t jo  in kajenjem. Ni 
odveč, če rečemo, da tudi mi 
zdravniki težko menjamo n a 
vade, čeprav se zavedamo 
škodljivosti tobaka. Ne bi 
hotel biti kategoričen in trditi,  
da je kajenje edini faktor rizi
ka, ki povzroča raka. Kajenje 
je samo en člen v verigi tistih 
faktorjev, ki pospešujejo rast 
malignih celic.

Dr. Andrej Paljm,
jugoslovanski patolog, smatra, 
da nikotin in cigaretni dim ni
sta  edina faktorja za maligno 
transformacijo .  Ugotavljamo, 
da se pljučni rak pojavlja tudi 
pri osebah, ki nikdar niso kadi
le, nadalje zunaj velikih nase
ljenih mest, med poljedelskimi 
proizva ja lc i . . .

To se lahko poleg kajenja 
razlaga tudi z veliko uporabo 
raznih razpršilcev in m a te 
riala, ki se s kemijsko pomočjo

O vzajemni pomoči že dolgo 
ni bilo nič povedanega, pa ne 
da bi s tem rekli, da ni delav
na. Vsak mesec je približno
55.000 prometa. Nekateri prav 
namensko vlagajo za na jraz 
ličnejše potrebe, od kurjave do 
športne opreme. N ajm anjša 
vloga je 10 din, največja pa 
tudi 1500, seveda že namenska. 
Skupno število članov je 214.
V letu 1978 je bilo skupno pro
meta 739.235 din.

Novi člani res nastanejo le 
po potrebi, ko nekdo rabi poso-

v 3 knjigah
Mala splošna enciklopedija 

v 3 knjigah je posebej prireje
na za slovenske razmere po 
Mali enciklopediji beograjske 
Prosvete. Avtorji  so pri izbiri 
gesel upoštevali splošno enci- 
klopedijsko znanje z vseh pod
ročij, obdelali so splošni jugo
slovanski prostor in čas, po
udarek pa je tudi na Sloveniji 
in Slovencih. V vseh treh knji
gah so upoštevani najnovejši 
svetovni podatki,  ki so bili 
skrbno preverjeni in dopol
njeni. Obdelave in dopolnitve 
naših s trokovnih sodelavcev, 
ki presegajo okvir enostavne 
adaptacije, uvrščajo Malo 
splošno enciklopedijo na viden

pošilja v atmosfero ,  ki nas 
obkroža. Dr. Paljm pravi: Ker 
se z zakonskimi predpisi ne 
more prepovedati kajenje, se 
predlaga iskanje drugih reši
tev, ki bi zadovoljevale mini
malne škodljive efekte cigaret.

Cigarete  
z manj nikotina

S tem ciljem pripravlja to 
bačna industrija cigarete z vse 
manj nikotina in katranskih 
ostankov. Če že ne obsta ja 
možnost popolne prepovedi 
kajenja, ki jo vsekakor zavira 
tudi ekonomski efekt — pride
lovanje tobaka in že obstoječe 
tovarniške kapacitete, obsto
ječe število delavcev v teh to 
varnah in drugih oseb, ki so 
zainteresirane v tobačni indu
striji, se želi potrošnikom po
nuditi cigareto z zelo majhnim 
odstotkom nikotina in k a t ra n 
skih materia lov, ki pa bi ohra 
nila aromo in okus vsake d ru 
ge cigarete.

(Nadaljevanje prihodnjič)

Mala splošna enciklopedija

jilo, potem pa prosi zanj. Ven
dar  je to prav težko ustreči, 
ker člani že več mesecev n a 
prej planirajo vloženi denar in 
seveda tudi posojilo.

Zelo potrebno bi bilo obno
viti pravila vzajemne pomoči, 
ker so sedanje že preživele.

Prav bi bilo, da bi se tudi 
krog vlagateljev vzajemne 
pomoči še razširil, saj se bo 
s tem povečala zmogljivost 
posojil. H. V.

začetek izvirne slovenske enci- 
klopedijske literature.

Mala splošna enciklopedija 
vsebuje nad 32.000 gesel (brez 
podgesel), 3184 črno-belih fo
tografij, risb in portretov, 163 
barvnih fotografij, umetniških 
in drugih strokovnih prilog, 51 
zemljevidov in 194 tabel, shem 
in razpredelnic — vsega sku
paj 2200 strani velikega forma
ta (19 x  27 cm) v treh knjigah.

Komplet vseh treh knjig pl. 
1600 din 

Posamezne knjige:
Mala splošna enciklopedi

ja  1. 608 str., 450 din,
Mala splošna enciklopedi

ja  II. 812 str., 550 din,
Mala splošna enciklopedi

ja III. 766 str., 600 din.

Nam izni šopek? Ne — poln  pepelnik!

Vzajemna pomoč KOOS Elan



Nagradna skandinavska križanka f Novice

X
TR A J
?RIH.Z
JL1MPI-

ADE

MESTO
V

'IRAKU

PEŠČ.
STRMI

NA

NAŠ
0BR.V

IVSTR.

T R IJE
VCKAU

RADO
VAN

GOBEC

VZPE
TINE AMPER VODJA

V I S .
ŠOLE

PEGAM
IN

I T .
PCMCR.
ITESPU-

CCI

a e d n .o
i a  V7,h(
t u j e  ž,

:n.
>d

1CTN0 P S W *
s t r o k , 
o s e b . le

ruji
M

IME

p r i p ,
i t . n a n ;

rep n o
z i v i l f l

d a

DRŽ. V 
SR . 

AMER •

E J e
U razem
P a n 
č e v o

LITER

]

AR

k a

u p i 
r a n j e

m oška
c o zm etj l i š p

ARAB.

ŽREB.

m i to J P ’ 
aar.jo 
dom ače 
m. im e

;k c
S r b s k o

m e s t o

NAŠ
P ISA T .

o s .
z a im e k

K r a n j

REKA
V

3H I3IJI

r d e č i
k r i ž

ž i v i j . 
t e k o 
č i n a

DAVKAR g r o b o
d nm T 0»

k i s i k
kn o

1979
ZAVAR

AVTA

ses tav i l  Urh J o že

SKI RACING -  
Red Book 78

— Zanimiv pregled uvrsti
tev in zaslužka nekdanjih alp
skih smučarjev v profesional
nem smučanju (leto 1978)

1. Andre
Arnold (AUT) 92.883$

2. Josef
O derm att  (SUI) 73.231 $

3. Jim
H u n ter (CA N ) 35.915 $

4. Tyler
Palmer (USA) 21.546$

8. VVerner
Bleiner (AUT) 15.715$

9. Robert
Schuchter  (AUT) 23.349$

12. Manfred
Ja k o ber(S U I)  16.181$

15. Otto
Tschudi (NOR) 10.815$

16. Claude
Perrot (FRA) 10.132$

17. VValter
Tresch (SUI) 15.730$

21. Philippe
Barroso (FR A ) 7.313 $

30. Englehard
Pargaetzi (SUI) 5.949$

32. VVerner
M attle  (SUI) 3.668$

53. Rene
B erthod(S U I)  2.200$

54. Manfred 
G rabler(A UT) 1.510$

Profesionalni smučarji  so iz 
devetih držav. Najboljša

R ešitev  nagradne  
skandinavske  
križanke  
iz prejšnje številke:

Vodoravno: Krvavec, rezer
voar, AEG, Valli, n, oči, mel, 
joj, MA, 1, S tenmark, Krnica, 
ra, Al, A, svit, gnus, ože, o, ra 
madan, rue, aleja, Ankaran

Pravilno so rešili:
M irjana Čeferin, I. nagrada

30.00 din,
Tone Stare, II. nagrada 

20. (K) din,
Helena Robič, III. nagrada

10.00 din.

J
uvrstitev zmagovalca Andreja 
Arnolda v amaterskem sm uča
nju je bila 8. mesto v Evrop
skem pokalu 1976. leta. T o  
kaže na nizko kakovostno ra 
ven profesionalnega alpskega 
smučanja.

EUROSPORT, 11/78
-  ATOMIC in DINAMIC 

skupaj naj bi bila leta 1980 
druga največja proizvajalca 
smuči na svetu z 1 Mio parov 
smuči.

-  Tovarna BLIZZARI) je 
le ta 1978 proizvedla 500.000 
parov smuči.

Zahvala
Ob nenadni izgubi drage  

m ame

VERE PINTAR

se zahvaljujem  sodelavcem  
za izrečena sožalja in c v e t 
je.

Žalujoči sin  
Alojz P in tar

Zahvala
Ob težki izgubi drage  

m ame

MARIJE BREZNIKAR

se vsem  zahvaljujem  za s o 
žalja, p osebno pa še sod e 
lavcem  Strojne delavn ice  
za denarno pomoč nam esto  
venca  na grob.

Žalujoča hči 
K osm ač S lavka

UREDNIŠKI ODBOR: ing. Zajc 
Bojan, Janša Stanislav, Bulovec 
Franc, Kolman Franc, Knafelj 
Slavko, Brajnik Vane — ODGO
VORNI UREDNIK: Knafelj Slav
ko — Izhaja mesečno — Za člane 
kolektiva brezplačno — Tiska 

Gorenjski tisk, Kranj

Delovni koledar 1979
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v  sed larsk i d e lavn ic i


